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ЕҢБЕК ЖОҒАРЫ 
БАҒАЛАНУҒА ТИІС

ПРЕЗИДЕНТ ҮНДЕУ ЖОЛДАДЫ

ҚАНДАСТАРМЕН 
ҚАРЫМ-ҚАТЫНАС ДАМИ ТҮСЕДІ

ӨНІМСІЗ ДЕЛДАЛДАРМЕН 
КҮРЕС ЖҮРГІЗУ МАҢЫЗДЫ

�ай мемлекет болмасын �зіні� экономикалы� жа�ынан дамуымен 
�уатты болады. Сол ар�ылы халы�ты� әлеуметтік-т�рмысты� 
жа�дайы жа�сарады. Мемлекет басшысы биыл�ы �аза�стан хал�ына 
Жолдауында б#гінгі �о�амымызды дамытуды� басты ба�ыттарына 

назар аударды. Соны� бірі – экономика. Жолдауда экономиканы әртараптандыру б�рын�ыдан 
да ма�ызды екені атап �тілді. Елімізді� мы�ты �неркәсіптік негізін �алыптастыру және 
экономикамыз �зімізді толы� �амтамасыз ете алатын жа�дай�а жету – �азіргі е� басты міндет 
ретінде аталды. Онда «Экономикалы� саясатты� іске асырылуына *кімет толы�ымен жауап 
береді. Бюрократия�а және с�зб�йда�а салынбай, Президент 1кімшілігіне жалта�тамай, 
экономиканы дербес бас�аруды� барлы� әдіс-тәсілін �олында �стау�а тиіс», – деген еді 
Мемлекет басшысы. Осы бір та�ырып т��ірегінде Парламент Мәжілісіні� депутаты 2ласбек 
Сәдібековпен с�хбат ��р�ан болатынбыз.

(Жалғасы 4-бетте)

Президент 1лемдік және дәст#рлі 
діндер к�шбасшылары съезі хатшылы-
�ыны� ХХІ отырысына �атысушылар�а 
#ндеу жолдады.

Қасым-Жомарт Тоқаев жиынға қатысу шы-
ларды �лемдік және дәстүрлі діндер к�шбас-
шылары съезі хатшылығының ХХІ отырысының 
ашылуымен құттықтады.

– Биыл – алғашқы съездің шақырылғанына 
20 жыл. Бұл игі бастама �зінің �міршеңдігін дәлел-
деп, аз уақыт ішінде маңызды �ркениетаралық 
диалог алаңына айналды. Форум дінаралық 
татулық пен келісімді нығайтуға, бүкіл адамзатқа 
ортақ түйт кілдердің шешімін табуға және толе-
ранттылықты дәріптеуге септігін тигізіп келеді. 
Басқосу аясында әлемнің рухани к�шбасшылары 
жаһан жұртын алаңдатқан �зекті мәселелерді тал-
қылап, бейбіт шілікті сақтау және �зара құрмет пен 
сыйластықты насихаттау туралы ойларын орта ға 

салады. Қазір геосаяси ахуал ушығып, түрлі сын-
қатер күшейіп тұр. Осы алмағайып кезеңде ізгілік, 
мейірімділік, бауырмалдық, жауапкершілік сияқты 
қағидаттардың қадірі арта түсті. Сондай-ақ халық-
аралық қауіпсіз діктің жаңа жүйесін қалып тастыру 
�те маңызды мәселеге айналды. Ол үшін әлем 
халқын бейбіт шілікке шақыратын жаңа жа һан дық 
қозғалыс қажет. Бұл ретте дін к�шбас шы лары 
айрықша р�л ат қарады, – деді Мемлекет басшысы.

Президент хатшылықтың бүгінгі отырысы 
мазмұнды әрі табысты �тетініне сенім білдірді.  

Сонымен қатар Қасым-Жомарт Тоқаев Қазақ-
стан дінаралық және �ркениетаралық ынтымақ-
тас тыққа негіз болатын бастамаларға әрдайым 
қолдау к�рсететінін, оны сыртқы саясаттың негізгі 
басым дықтарының бірі ретінде ұстанатынын 
атап �тті.

Президент жиын қатысушыларына алғыс 
айтып, олардың ізгілік жолындағы істеріне 
толайым табыс тіледі.

Мемлекет басшысы �асым-Жомарт 
То�аев «Отандастар» форумына �атысушы-
лар�а #ндеу жолдады. 

Президент жиынға қатысушыларды «Отан-
дастар» форумының ашылуымен құттықтады.  

– Бұл – халқымыз үшін айрықша мәні бар 
бас қосу. Қазақта «Келісіп пішкен тон келте 
болмас» деген с�з бар. Ата-бабамыз қашанда елдік 
мәселе лерді алқалы жиында ақылдасып шешкен. 
Осы орай да шетелдегі қазақтармен жан-жақты 
байла ныс ты нығайту, ұлттық құндылықтарды 
дәріптеу және басқа да �зекті мәселелерді �з-
деріңізбен бірге тал қы лаудың маңызы зор. Қай 
мемлекетті мекен етсе де, қазақтың бір ғана 
тарихи Отаны бар, ол – Қазақстан. Сондықтан 
біз шетелде тұратын бауыр  ла рымызды қолдауға 

қашанда баса мән береміз. Олардың Атажұртқа 
қоныс аударуына барлық жағдай жасалған. 
Қазақстан азаматтығын және қандас мәртебесін 
алу тәртібі жеңілдетілді. Ше телдегі қазақ 
кәсіпкерлері үшін «Ата жолы» кар тасы енгізілді. 
Басқа да маңызды жұмыстар атқарылуда. 
Қандастармен қарым-қатынасты дамыта түсуге 
бағытталған осындай шаралар жалғаса береді, – 
деді Президент.

Қасым-Жомарт Тоқаев жиынға әлемнің әр 
түк пірінен арнайы келген қандастарымыз бен 
мәртебелі меймандарға алғыс айтып, аталған 
басқосуда алыс тағы ағайынмен байланысты ны-
ғайтуға септігін тигізетін салиқалы ой, салмақты 
пікірлер айтылаты нына сенім білдірді.

Сондай-ақ Мемлекет басшысы жиын қатысу-
шыларына зор денсаулық, бақ-береке тіледі.

�асым-Жомарт То�аевты� т�ра�алы-
�ымен �аза�стан Республикасы �ауіпсіздік 
Ке�есіні� отырысы �тті. Жиында азы�-т#лік 
�ауіпсіздігін �амтамасыз ету ж�ніндегі 
проблемалар �арастырылды. 

Отырыс барысында елдің азық-түлік тәуелсіз-
дігін нығайтуға қатысты бірқатар мәселе тал-
қыланды.

Жиынның күн тәртібіне сәйкес Премьер-
Министрдің орынбасары Серік Жұманғарин с�з 
с�йледі. Сондай-ақ қабылданған және жоспарланған 
шаралар туралы бірқатар уәкілетті мемлекеттік 
орган басшылары есеп берді.

Талқылау нәтижесі бойынша Мемлекет бас-
шысы халықты қолжетімді әрі сапалы азық-түлік-
пен қамтамасыз ету мәселесін негізгі басымдық 
ретінде атап �тті.

Азық-түлік тауарларын �ндіру мен сатудың 
барлық сатысында баға белгілеудің ашық болуы, 
�німсіз делдалдармен күрес жүргізудің маңызды 
екеніне назар аударылды.

Демографиялық үрдістерді ескере отырып, 
азық-түліктің физикалық тұрғыда қолжетімділігінің 
перспективалары еңбек �німділігінің �суіне, ауыл 
шаруашылығы мен отандық аграрлық ғылымның 
жаңғыруына тікелей байланысты екені атап �тілді.

Жерді тозудан қорғау шараларын жандандыру 
�зекті мәселе болып отыр. Сондай-ақ ауыл шаруа-
шылығы техникасы паркін жаңарту процесін жүйелі 
түрде ұйымдастыру және жергілікті жағдайға 

бейімделген меншікті тұқым қорын құру үшін жаңа 
тәсілдер қажет.

Бұдан б�лек, ауыл шаруашылығы саласына 
к�рсетілетін мемлекеттік қолдау шараларына ерек-
ше назар аударылды. 

– Субсидиялау агро�неркәсіп кешеніндегі 
�німділікті арттыруға ықпал етуге тиіс. Субсидияны 
б�лу кезінде �ңірлік ерекшеліктерді, егіс алқап-
тарының к�лемін және ауыл шаруашылығы да қыл-

д а  р ы н  т а ң д ау д ы  е с к е р г е н  ж � н ,  –  д е д і 
Қасым-Жомарт Тоқаев.

Сонымен қатар Президент азық-түлік �німдерін 
�ндірумен айналысатын шаруалар мен кәсіпорын-
дарға мемлекеттік қолдау к�рсетуді талап ететін 
экономикалық конъюнктураны �згертуге жедел 
назар аудару қажеттігіне назар аударды.

Ауыл шаруашылығы �ндірісіне инфрақұрылым 
тұрғысынан қолдау к�рсету ісі (ауылда жұмыс ор-
нын ашу, фитосанитариялық және ветеринариялық 
қорғау жүйесінің тиімділігін арттыру) арнайы 
мәселе ретінде қарастырылды. 

Бұл ретте құқық қорғау органдарына ауыл 
шаруа шылығы мақсатына арналған субсидиялар 
мен жерлерді б�лу кезінде сыбайлас жемқорлыққа 
қарсы күрес жұмыстарын жалғастыру тапсырылды.

Мемлекет басшысы жиын соңында Үкімет пен 
уәкілетті органдарға азық-түлік тәуелсіздігін 
нығайту, азық-түліктің экономикалық тұрғыда қол-
жетімді болуын арттыру және отандық агро�неркә-
сіп кешенінің әлеуетін анағұрлым толық іске асыру 
ж�нінде нақты тапсырмалар берді. 

СПОРТ САЛАСЫНА РЕФОРМА ҚАЖЕТ
Президент �асым-Жомарт То�аев 

биыл�ы 23 �ырк#йек пен 8 �азан ара-
лы�ында �ытайда �ткен XIX жаз�ы Азия 
ойындарыны� ж#лдегерлерін �абыл-
дады.

Мемлекет басшысы спортшыларды жүл-
делерімен құттықтады. Сондай-ақ жуырда 
Ризабек Айтмұхан еркін күрестен қазақтан 
шыққан тұңғыш әлем чемпионы атанғанын 
еске салды.

Бәсеке �те жоғары болған Азиада ойын-
дарында ел құрамасы 10 алтын, 22 күміс, 48 
қола медаль иеленді. Атлеттеріміз нысана 
к�здеу, ескек есу, веложарыс, джиу-джитсу 
спортынан үздік шықты. Мемлекет басшысы 
каратэден жалпыкомандалық есепте бірінші 
орын алған Қазақстан құрамасын ерекше атап 
�тіп, осы спорт түрінен Азиадаға қатысқан 8  
спортшының бәрі жеңіс тұғырына к�теріл-
геніне назар аударды.  

Қасым-Жомарт Тоқаев спортшылары-
мыз дың жеңіске жетуіне бапкерлер және 
басқа да мамандар айрықша үлес қосқанына 
тоқталды. Осы орайда Мемлекет басшысы 
спортта жеңіс пен жеңіліс қатар жүретінін 
атап �тті.

– Қажырлы еңбек пен жеңіске деген мұ-
қалмас ерік-жігердің арқасында әрқайсыңыз 

жоғары нәтижеге қол жеткіздіңіздер. Алайда 
еліміздің жалпы к�рсеткіші �ткен Олимпиада 
мен Азиада ойындарынан да �те жақсы болуы 
мүмкін еді. Мұны ашық айтуымыз керек. 
Бокс, ауыр атлетика, еркін және грек-рим 
күресі дәстүрлі түрде ел құрамасының қор-
жынына жүлде салып, айтарлықтай үлес қо-
сатын. Жеңіл атлетика, спорттың командалық 
түрлері жанкүйерлерімізді к�бірек қуанышқа 
б�лейтін. Барлық спорт түрі бойынша кеткен 
қателіктерді түзету үшін ауқымды жұмыс 
атқару қажет, – деді Президент.

Қасым-Жомарт Тоқаев спорт саласы 
әрдайым мемлекеттің назарында болатынын 
айтты. Жыл сайын спортты дамыту үшін қо-
мақты қаржы б�лінеді. Алайда Прези денттің 
пікірінше, еліміздің кәсіби спорттағы к�р-
сеткіштері аса жоғары деңгейде емес.

– Ашығын айтуымыз керек, нәтижеміз 
мемлекеттен б�лініп жатқан қаражаттың 
барынша тиімді жұмсалмайтынын к�рсетеді. 
Мұндай жағдайға жол беруге болмайды. 
Спорт саласына түбегейлі �згерістер, яғни 
реформа қажет. Тиісті министрлік осы 
мәселені жан-жақты қарап, спортты дамыту-
дың мүлде жаңа жолдарын ұсынуы керек, – 
деді Қасым-Жомарт Тоқаев.

(Жалғасы 2-бетте)
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БОНУСЫ МҰНША, 
АЙЛЫҒЫ ҚАНША?
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ҚҰЛАНДАР 
ҚАЙТА ЖОРТАДЫ

2ласбек С1ДІБЕКОВ, 
Мәжіліс депутаты, «AMANAT» партиясы фракциясының мүшесі:
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ӘЛЕМ ХАЛҚЫН БЕЙБІТШІЛІККЕ ШАҚЫРАТЫН 
ЖАҢА ЖАҺАНДЫҚ ҚОЗҒАЛЫС КЕРЕК

(Басы 1-бетте)

Мемлекет басшысы жуық арада спорт-
ты дамыту үшін қабылдануға тиіс нақты 
шараларға тоқталды. Президенттің ай-
туын ша, ең алдымен кәсіби спорт түрле-
ріне б�лінетін қаражаттың қайтарымын 
түбегейлі арттыруға к�ңіл б�лген ж�н. 
!ңірлердің ерекшеліктеріне сәйкес, 
нақты спорт түрлеріне баса назар аударып, 
қаржыны негізсіз жұмсау тәжірибесін 
тоқтату қажет. Сонымен қатар бұқаралық 
спорт пен денешынықтыруды дамытуға 
к�ңіл б�ле отырып, аталған саланы 
қаржыландыру моделін қайта қараған 
дұрыс.

Президент спорт саласын басқару 
сапасын жақсартуды келесі басымдық 
ретінде атап �тті.

– Туризм және спорт министрлігі, 
Ұлттық олимпиада комитеті (ҰОК) және 
федерациялар арасында үйлесім жоқ. 
Спортты басқару институттарының қыз-
меті мен �зара ықпалдастығына қатысты 
бүкіл жүйені қысқа мерзімде қайта қарау 
қажет. ҰОК-нің қызметін жетілдіру ісіне 
де назар аудару керек. Туризм және спорт 
министрлігі, ҰОК және федерациялардың 
жұмысын үйлестіруді түбегейлі жолға қою 
керек. Тиімді байланыстың, ықпалдас-
тықтың және �зара жәрдемдесудің бол-
мауы жақсы нәтижеге жеткізбейді, яғни 
жеңіліске әкеп соқтырады. Париж Олим-
пиадасы қар саңында мұндай келеңсіздікке 
жол беруге болмайды. Мемлекеттің 
бюджетінен қар жыландырылатын спорт 

федерация ларының қызметіне ревизия 
жасау қажет, – деді Қасым-Жомарт 
Тоқаев.

Бұдан б�лек, Президент ұлттық 
құраманың дайындық деңгейін арттыру 
мәселесін негізгі міндеттің бірі ретінде 
атады. Мемлекет басшысының пікірінше, 

атлеттеріміздің жоғары деңгейде дайын-
далуы үшін спорт медицинасы мен фар-
макология бағытындағы заманауи инфра-
құрылыммен жабдықтау маңызды. Бұл 
жерде Ұлттық спорт университеті негізгі 
р�л атқарады. Сондықтан оның құры лы-
сын жылдамдату керек. Спорт саласында 

әлемдік деңгейдегі т�решілерді дайындауға 
күш салу қажет. Сондай-ақ жаттықтыру-
шылар мен басқа да спорт мамандарының 
жалақысын к�теріп, қосымша әлеуметтік 
қолдау шараларын қабылдаған ж�н.

Мемлекет басшысы спортшылардың 
резервін даярлау мәселесіне арнайы 

тоқталып, Үкімет пен әкімдер дарынды 
әрі болашағынан зор үміт күттіретін 
атлеттерге қолайлы жағдай жасауға тиіс 
екенін айтты.

– Елімізде үздік нәтижеге қол жеткізу 
үшін барын салып, еңбек етуге әзір қыз-
жігіттер жеткілікті. Легионерлерге иек 
арта бермей, �зіміздің спортшыларға жол 
ашуымыз керек. Фаворитизм мен әділет-
сіз діктің кез келген түріне тосқауыл 
қойып, іріктеудің ашық және шынайы 
�ткізілуін қамтамасыз ету аса маңызды. 
Халықаралық жарыстарда ел намысын 
үздіктердің үздігі ғана қорғауы керек.  
Отандық спортта әділеттілік қағидаты мен 
бәсекенің шынайылығы бірінші орында 
тұруға тиіс, – деді Президент.

Сонымен қатар жиында 2023 жылғы 
XIX жазғы Азия ойындарының стенд 
атудан екі дүркін жеңімпазы және қола 
жүлдегері >сем Орынбай, каноэ және 
байдарка есуден XIX жазғы Азия ойын-
дарының жеңімпазы және күміс жүлдегері 
Сергей Емельянов, еркін күрестен әлем 
чемпионы Ризабек Айтмұхан, каратэден 
XIX жазғы Азия ойындарының жеңімпазы 
Нұрқанат >жіқанов, нысана к�здеу 
спортынан ұлттық құраманың бас бапкері 
Ольга Довгун с�з с�йледі.

Мемлекет басшысы с�зінің соңында 
�ткен жарыстардағы олқылықтардан 
нақты сабақ алып, алдағы Париж Олим-
пиадасына тыңғылықты дайындалуға 
шақырды. Президент спортшыларға және 
бапкерлер корпусының жұмысына табыс 
тіледі.  Содан кейін спортшыларға 
Қазақстан Республикасы Президентінің 
алғысхаты табысталды.  

СПОРТ САЛАСЫНА РЕФОРМА ҚАЖЕТ

Отырысты ашқан Қазақстан Респуб-
ликасы Парламенті Сенатының Т�рағасы 
– >лемдік және дәстүрлі діндер к�шбас-
шылары съезі хатшы лығының Басшысы 
Мәулен >шімбаев ел Президенті Қасым-
Жомарт Тоқаевтың кездесуге қатысу-
шыларға арнаған үндеуін оқып берді. 
Мемлекет басшысы 20 жылдың ішінде 
съезд дінаралық татулық пен келісімді 
нығайтуға және толе ранттылық пен �зара 
қолдау идеяларын дәріптеуге үлес қос-
қанын, сондай-ақ маңызды әлемдік түй т- 
кіл дердің шешімін табуға ықпал еткенін 
атап �тті.

«Басқосу аясында әлемнің рухани 
к�шбас шы лары жаһан жұртын алаңдатқан 
�зекті мәселелерді талқылап, бейбітшілікті 
сақтау және �зара құрмет пен сыйластықты 
насихаттау туралы ойларын ортаға салады. 
Қазір геосаяси ахуал, түрлі сын-қатер 
ушығып тұр. Осы алмағайып кезеңде ізгі-
лік, мейірімділік, бауырмалдық, жауапкер-
шілік сияқты қағидаттардың қадірі арта 
түсті. Сондай-ақ халық аралық қауіпсіз-
діктің жаңа жүйесін қалыптастыру �те 
маңызды мәселеге айналды. Ол үшін әлем 
халқын бейбітшілікке шақыратын жаңа 
жаһандық қозғалыс қажет. Бұл ретте дін 
к�шбасшылары айрықша р�л атқарады. 
Рухани лидерлер осы бағытта күш 
жұмылдырып, барша адамзатқа ортақ 
проблемаларды шешуге сүбелі үлес қосады 
деп сенемін. Хатшылықтың бүгінгі 
отырысы да осы мақсатқа орай ұйымдас-
тырылып отыр», – делінген Мемлекет 
басшысының үндеуінде.

!з с�зінде Қазақстан Республикасы 
Парламенті Сенатының Т�рағасы – съезд 
хатшылығының Басшысы Мәулен >шім-
баев та диалог алаңының бірегейлігіне 
назар аударды. Ол съезге беделді саяси 
және қоғам қайраткерлері мен халықара-
лық ұйым басшыларының қатысуы үлкен 
маңызға ие екенін айтты. Сол арқылы 
Форум ашық әрі әділ дінаралық диалог 
алаңы ретінде әлем дамуының �зекті 
мәселелерін жан-жақты талқылауға және 
дау-жанжалдарды �зара сыйластық пен 
түсіністік негізінде шешуге шақыруға 
мүмкіндік береді. «!ркениеттер қақты-

ғысы» мен діни қайшылықтар қаупін 
еңсеруге ықпал ету съездің маңызды үлесі 
екені айтылды. Мәулен >шімбаев атап 
�ткендей, мызғымас рухани және адамгер-
шілік құндылықтар, толеранттылық пен 
диалог мәдениеті қазіргі қоғамның іргетасы 
болуға тиіс. Нақты айтқанда, бұл басым-
дық тар >лемдік және дәстүрлі діндер 
к�шбасшыларының VII съезінің қоры-
тынды декларациясында к�рсетілген жаңа 
әлемдік тәртіптің негізін қалыптастыруы 
керек.

«Еліміздің Президенті Қасым-Жомарт 
Кемелұлы Тоқаев БҰҰ Бас Ассамблеясының 
78-сессиясында Қазақстан �зінің ұлттық 
мүддесін к�здей отырып, �зекті халық-
аралық мәселелерді шешудің үнемі бейбіт 
жолын іздейтін мемлекет екенін атап �тті. 
Біздің ел дінаралық және конфессияаралық 
диалогті бейбітшілік пен келісім мәде-
ниетінің ажырамас б�лшегі ретінде дәріп-
тейді. Қазір арандатушылардың �здерінің 
теріс пиғылдары үшін дінге сенушілердің 
діни наным-сеніміне манипуляция жасауы 
үлкен алаңдаушылық тудырады. Қасиетті 
кітаптарды �ртеу, діни рәміздерді қорлау 
– халықтар мен діндер арасындағы 
дұшпандықты қоздыратын вандализм. 
Мемлекет басшысы айтқандай, мұндай 
тағылық әрекеттерден с�з бостандығының 
нышаны білінбейді. Сондықтан біз айтқан 
құндылықтар бейбітшілікті және жаңа 
әлемдік тәртіптің берік негізін қамтамасыз 
етеді. Бұл проблеманы шешу жолында 
әлемдік және дәстүрлі діндер к�шбасшы-
лары �те маңызды р�л атқарады», – деді 
Мәулен >шімбаев.

Отырыс барысында қатысушылар 
Қазақстан Президентінің тапсырмасымен 
әзірленген съездің 2023–2033 жылдарға 
арналған даму Тұжырым дамасын бекітті. 
Бұл құжат Форумның БҰҰ институттары-
мен және басқа да беделді халық аралық 
құры лым дармен ынтымақтастығын нығай-
туды, сондай-ақ серіктестер шеңберін және 
форум қызметінің географиясын кеңейтуді 
к�здейді.

«Тұжырымдамада Форумның алдағы 
жыл дардағы даму бағдары қамтылған. 
Съезд миссиясын кеңейту құжат жобасы-

ның негізгі жаңалығы екенін атап �ткен 
ж�н. Қоғамның сеніміне ие, беделді дін 
қайраткерлері әлемдік қоғамдастықтың 
алдында тұрған жаһандық сын-қатерлерді 
еңсеруге елеулі үлес қоса алады. Кедей-
шілік, климаттың �згеруі мәселелерін 
шешуде күш жұмылдыру, соғыстар мен 
қақтығыстарды тоқтатуға ықпал ету, диалог 
және �зара құрмет мәдениетін дәріптеу 
бағыттарына да серпін беретіні анық. 
Тұжырымдамада съезд миссиясын іске 
асыруға арналған бірқатар жаңа тетіктер 
мен институттар қарастырылған. Съездің 
Ізгі ниет елшісі институтын құру ұсынылып 
отыр.  Жас дін к�шбасшыларының 
форумын және басқа да іс-шараларды 
�ткізу жоспарланып жатыр. Бұл Тұжы-
рымдама съездің алдағы жылдарға арналған 
серпінді және жасампаз даму векторын 
айқын дайды», – деген Мәулен >шімбаев 
Құжатта к�р сетілген съезді дамытудың 
негізгі бағыттарына да тоқталып �тті.

!з кезегінде с�з алған дін к�шбасшы-
лары қазақстандық Форумның ерекше-
лігіне назар аударды. Діндер мен мәде-
ниеттер арасындағы �зара түсіністік пен 
келісімге қол жеткізу үшін діни және саяси 
к�шбасшылардың күш-жігерін біріктірудің 
маңыздылығы атап �тілді. Рухани к�шбас-
шылар съезд қатысушыларының ортақ 
миссиясы – бейбітшілік пен конфес-
сияаралық келісімді қолдау үшін Форум 
аясында к�терілетін мәселелердің ауқым-
дылығын да назардан тыс қалдырмады.

Сонымен қатар кездесу барысында 
Хатшылық отырысына қатысушылар 
Қазақстан Республика сының мемлекеттік 
наградаларымен және съездің естелік 
медальдарымен марапатталды. Атап айт-
қанда, осы диалог алаңының қалыптасып, 
дамуына қосқан үлесі үшін Кавказ мұсыл-
ман дары діни басқармасының Т�рағасы 
Шейх-уль Ислам Аллашүкір Па ша заде 
«Достық» орденімен марапатталды. Одан 
б�лек, бірқатар қатысушыға «Шапа ғат» 
медалі және съездің Құрмет медалі табыс 
етілді.

Отырыстың қорытындысы бойынша, 
қаты сушы  лар коммюнике қабылдады. 
Онда съездің 20 жылдағы табысты қызметі 
және маңызды жасампаз р�лі айрықша 
атап �тілген. Сондай-ақ қатысушылар 
Қазақстан Президенті Қасым-Жомарт 
Тоқаевтың халықаралық қауіпсіздіктің 
берік жүйесін құру және сын-қатерлер мен 
проблемаларды еңсеру мақсатында 
бейбітшілікке шақыратын жаңа жаһандық 
қозғалыс құру туралы идеясына қолдау 
білдірді. Бұл идеяны іске асыру жолында 
Қазақстанның Шанхай ынтымақтастық 
ұйымының т�рағасы ретінде ұсынған 
«>ділетті әлем мен келісімді жақтайтын 
дүниежүзілік бірлік туралы» бастамасы 
маңызды қадам болатыны да айтылды.

Кездесуге қатысушылар съезд хатшы-
лығының келесі XXII отырысын 2024 
жылдың күзінде Астанада �ткізу ж�нінде 
шешім қабылдады.

Сонымен бірге осы күні >лемдік және 
дәстүрлі діндер лидерлері съезінің 20 
жылдығына орай арнайы шығарылған 
мерейтойлық пошта маркасын салтанатты 
таныстыру рәсімі �тті. Аталған марка 10 
мың дана тиражбен шығарылған. Ол 
әлемнің филателиялық каталогтарына 
қосылады.

Кеше Астанада �лемдік және дәст�рлі діндер к�шбасшыларыны� съезі 
хатшылы�ыны� ХХІ отырысы �тті. Онда әлемні� 23 елінен келген дін 
лидерлері мен �кілдері �лемдік және дәст�рлі діндер к�шбасшыларыны� 
VII съезінде #абылдан�ан Декларацияда�ы ма#сат-міндеттерді� іске 
асырылу барысын тал#ылады. Сондай-а# Мемлекет басшысыны� 
тапсырмасымен әзірленген съезді� 2023–2033 жылдар�а арнал�ан даму 
Т/жырымдамасы бекітілді. Бейбітшілік және келісім сарайында �ткен іс-
шара�а ислам, христиан, иудаизм, буддизм, индуизм, даосизм, синтоизм 
және та�ы бас#а діндер мен халы#аралы# /йымдарды� �кілдері #атысты.

Кавказ мұсылмандары діни бас-
қармасының Т�рағасы Шейх-уль 
Ислам Аллашүкір Пашазадемен 
кездесу барысында Мәулен >шімбаев 
аталған діни басқарманың съезд 
мақсаттарына қол жеткізуге айтарлық-
 тай үлес қосқанын тілге тиек етті. 
Сондай-ақ ол >зербайжан Қазақстан-
 ның стратегиялық серік тестерінің бірі 
екеніне назар аударды. Бауырлас екі 
ел арасындағы ынтымақ тастықтың 
нығаюына, ең алдымен Мемлекет 
басшыларының жоғары деңгейдегі 
�зара қарым-қатынасы ықпал етіп 
келе жатқаны да айтылды.

«Біздің елдеріміз бен халық тары-
мызды ғасырлармен �лшенетін берік 
достық, ортақ тарих, дәстүр және 
мәдениет байланыстырады. Қазақстан 
сіздің елдің барлық жетістігін әрдайым 
шынайы қуанышпен қабылдайды. 
Былтыр біз екі ел арасындағы дипло-
матиялық қарым-қатынастың 30 жыл-
дығын атап �ттік. Осы жылдар ішінде 
к�птеген салада мемлекетаралық 
ынтымақтастық нығая түсті. Бұған екі 
елдің Президенттері Қасым-Жомарт 
Кемелұлы Тоқаев пен Ильхам Гей-
дарұлы >лиевтің тұрақты байланыс-
тары мен уағдаластықтары ықпал 
еткені с�зсіз. Осы орайда дінаралық 
диалогті дамыту жұмыстарын да 
бірлесіп жалғастырудың маңызы зор 
деп есептеймін», – деді съезд хатшы-
лығының Басшысы.

Қасиетті Тақтың дінаралық диалогі 
ж�ніндегі Дикастериясы Ислам 
мәселелері бюросының басшысы 
монсеньор Халед Акашемен кездесуде 
Мәулен >шімбаев съезд хатшылығы 
мен Қасиетті Тақтың �зара іс-қимыл 
перспективаларына назар аударды.

«Біз съезге тұрақты түрде және 
белсенді қатысып келе жатқаныңыз 
үшін, сондай-ақ Форумның мақсат-
тарына қол жеткізуге Қасиетті Тақтың 
елеулі үлес қосқанына риза шылығы-
мызды білдіреміз. Ватиканның бейбіт-
шілікті сақтау, мәдениеттер мен діндер 
арасындағы диалогті дамыту ж�ніндегі 
қызметін әрдайым жоғары баға лай-
мыз. Рим Папасы Францисктің был-
тыр қыркүйекте Қазақстанға жасаған 
Апостолдық сапары екіжақты қарым-
қатынас тарихындағы маңызды оқи-
ғалардың бірі болды», – деді Мәулен 
>шімбаев.

Съезд хатшылығы дін к�шбас-
шыларымен ғана емес халықаралық 

ұйымдармен де �зара іс-қимылға баса 
мән беріп келеді. Сенат Т�рағасы 
Дүниежүзілік Ислам лигасы Бас 
хатшысының орынбасары, доктор 
Абдурахман Абдулла >л-Зайдпен 
кездесуде осы бағыттағы бастама-
лардың маңыздылығына тоқталды.

«Қазақстан Дүниежүзілік Ислам 
лигасының дінаралық және конфес-
сияаралық диалогті дамыту ж�ніндегі 
қызметін әрдайым жоғары бағалайды. 
Біз Дүниежүзілік Ислам лигасын 
бейбітшілікке шақыратын саясатты 
жақтаушы және жаһандық дінаралық 
диалогке белсенді қатысушы ұйым 

ретінде танимыз», – деді Палата 
Спикері.

Сонымен қатар съезд хатшы лығы-
ның Басшысы >л-Азһардың Ислам 
зерттеулері академиясының Бас 
хатшысы Назир Мұхаммед Ельназир 
Аядпен кездесті. Кездесуде >лемдік 
және дәстүрлі діндер к�шбасшылары 
съезі аясындағы ынтымақтастықты 
одан әрі кеңейту мәселелері с�з 
болды.

«>л-Азһар – дүниежүзіндегі ең 
к�не және мұсылман әлеміндегі 
беделді діни жоғары оқу орындарының 
бірі. Қазақстандық студенттерді оқыту 
бағытында к�рсеткен к�мегі үшін >л-
Азһарға алғысымызды білдіреміз. 
Алматыдағы «Нұр-Мүбәрак» Египет 
ислам мәдениеті университеті біздің 
маңызды ортақ жобамыз екені белгілі. 
Сондай-ақ біз >л-Азһардың Жоғарғы 
имамы шейх Ахмед ат-Тайебтің 
былтыр >лемдік және дәстүрлі діндер 
к�шбасшыларының VII съезіне 
қатысқанын жоғары бағалайтыны-
мызды атап �ткім келеді», – деді 
Мәулен >шімбаев.

Дін к�шбасшылары �зара қолдау 
к�рсетіп, ынтымақтаса әрекет етсе, 
адамзат қазіргі жаһандық сын-
қатерлерді тиімді еңсере алады. 
Мұсылман Ақсақалдар кеңесінің Бас 
хатшысы Мұхаммед >бделсаламмен 
кездесуде Мәулен >шімбаев осы 
мәселеге ерекше назар аударды. 
Сондай-ақ сұхбат барысында Діндер 
к�шбасшылары съезінің аталған 
үдерістегі р�лі кеңінен талқыланды.

Кездесулердің қорытындысы 
бойынша, сұхбаттасушылар екіжақты 
байланыстың ауқымды мәселелеріне 
к�ңіл б�ліп, ынтымақтастықты әрі 
қарай нығайтудың басым бағыттарын 
белгіледі.

ДІНАРАЛЫҚ ДИАЛОГ – 
ТЫНЫШТЫҚ КЕПІЛІ

Парламент Сенатыны� Т�ра�асы – съезд хатшылы�ыны� 
Басшысы Мәулен �шімбаев �лемдік және дәст�рлі діндер 
к�шбасшылары съезі хатшылы�ыны� ХХІ отырысына #атысу �шін 
7аза#стан�а келген дін лидерлерімен бір#атар екіжа#ты кездесу 
�ткізді. Кездесулерде тараптар дінаралы# және конфессияаралы# 
диалогті одан әрі дамыту мәселелерін тал#ылады.
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МЕКТЕПТЕРДІ ТЕКСЕРДІ

1 800-ГЕ ЖУЫҚ ПӘТЕР 
ПАЙДАЛАНУҒА БЕРІЛЕДІ

БАЛАБАҚШАЛАРҒА 
НАЗАР АУДАРДЫ

«Бірінші кезекте оқушыларға бері-
летін тамақтың сапасын тек сердік. Ас 
әзірленетін б�лмелерді аралап, мектеп 
асханаларын, азық-түлік сертификат та-
рының бар-жоғын, азық-түлікті сақтау 
жағ  дайын, мәзірдің стандартқа сәй-
кестігін және тағы басқаларды на зарға 
алдық», – деді Қостанай облыстық 
мәслихатының депутаты Қырмызы 
Жаңбыршина.

Балалар қауіпсіз ортада білім алуы 
үшін баспалдақтарда қор шаулар мен 
сүйеніштердің болуы, бүлдіршіндерді 
құлап кетуден қор  ғайтын терезе жаб дық-

  та ры ның, мектеп маңында жол бел  гі-
лерінің болуы да маңызды р�л атқарады.

«Аталған мектептер талапқа толық 
сәйкес келеді. Күрделі ж�н деу ден кейін 
оқу процесі мен оқу шылардың қауіп-
сіздігі үшін барлық қажетті жағдай жа-
сал ған», – деді «AMANAT» партиясының 
облыс тық филиалы жанындағы Отбасы 
және халықты әлеуметтік қорғау мәселе-
лері ж�ніндегі кеңес тің т�рағасы 
Несібелі Бәсенова.

Айта кетейік, жыл соңына дейін 
�ңірдегі барлық білім беру ұйымына 
мониторинг жүргізіледі. 

 «Партияның күш-жігері адам дардың 
жайлы �мір сүруі үшін қолайлы жағдай 
жасауға бағыт тал ған. Яғни, партиялықтар 
халықты тұрғын үймен, сапалы инфра құ-
рылыммен қамтуды к�здейді. Жалпы, 2027 
жылға дейін партия ның қалалық сайлауал-
ды бағдар ламасы аясында 5,5 млн шаршы 
метр тұрғын үй салынады», – деді «AMANAT» 
партиясы Шымкент қалалық фи лиалы-
ның атқарушы хатшысы Жанар Бектаева.

Сондай-ақ партиялықтар «Асар-2» 
тұрғын алабына барып, жол-құрылыс 
жұмысының бары сымен танысты. 
Жергілікті тұрғын дар Нұржол және 
Атакент к�шеле ріндегі асфальттың 
тозуына, кәріз жүйесіндегі мәселелерге 
шағым данып, жолды кеңейтуді сұрады. 
«AMANAT» партиясы қалалық фи -
лиалының �кілдері барлық ай тыл ған 
мәселені бақылауға алды.

«Балабақшаның құрылыс бары сына 
қатысты қандай да бір ескерту айта ал-
маймыз. Алайда құрылыс материалдары-
ның сапасы алаңда тады. Есіктер �те 
арзан әрі нәзік. Сығымдалмаған, тек 
бір-біріне жа  быстырыла салған фанера 
сияқты. Батарея лардың да сапасы күмән 
туғызады. Жоба бойынша салысты рып, 
ғимарат ауданына сәйкес қан ша секция-
лы батарея лар орнатылып жатқанын 
және осындай шағын к� лемдегі радиа-
тор лар жобада к�р сетілген аумақты жы-
лыта ма, жоқ па, соны қарау керек», – 
деді сарап шы Андрей Даниленко.

Усолка шағынауданындағы №5 
б�бек жай-балабақшасында депу тат тар 
мердігерлерге жұмыс қарқы нын жедел-

детуді, әсіресе күн суы май тұрып 
қасбетті безендіру жұ мысын аяқтауды 
ұсынды.

«Біз бұл мектепке дейінгі білім беру 
мекемелеріне алғаш рет келіп отырған 
жоқпыз. Партия құрылыс жұмысы сапа-
лы әрі белгіленген мерзімде жүргізілуі 
үшін тұрақты түрде мониторинг жүргі-
зеді. Бүгінде екі нысанда абаттандыру 
жұмысы жүргізіліп жатыр. Алайда №5 
бала бақшада кәріз, электр, сумен жаб-
дықтау, жылу жүйелерін тарту жұ мысы 
тек 70-80%, ал №82 балабақ шада 90-
100% орындалды. Біз тиісті ұсыныс жол-
даймыз», – деді «AMANAT» партиясы 
Павлодар облыстық филиалының 
атқарушы хатшысы Айгүл Маликова.

Жадыра МҮСІЛІМ

ӨЗЕКТІ МӘСЕЛЕЛЕР 
ДЕПУТАТТАР БАҚЫЛАУЫНДА

Кеше Мәжіліс Спикері Ерлан 
�ошановты� т�ра�алы�ымен Мәжі-
лісті� жалпы отырысы �тті. К�н тәр-
тібі на�тылан�ан со� депутаттар 
��ірлерге шы�у барысында азамат-
тардан т�скен �тініштеріне байла-
нысты %кіметті� ат�ар�ан ж&мысы 
туралы есепті ты�дады. Мемлекеттік 
органдарды� б&л орайда ат�ар�ан 
ж&мыс нәтижелері туралы баяндама 
жаса�ан Премьер-Министрді� орын-
басары Тамара Д�йсенова мен 
министрлер кабинеті м�шелеріне екі 
са�аттан аса депутаттарды� сауалы-
на жауап беруіне тура келді. Себебі 
%кімет м�шелеріне с&ра� �ою�а 
алдын ала 40 депутат �тініш тастаса, 
оларды� арасында бірнеше ма�ызды 
мәселе к�тергендер де бар. Соны-
мен �атар палата бюросы «Мемле-
кеттiк сатып алу туралы» за� жобасын 
ж&мыс�а алды. 

Үкімет мүшелерінің атынан баяндама 
жасаған Премьер-Министрдің орынбасары 
Тамара Дүйсенова депутаттарға халықтың 
тұрмыс деңгейін к�теру мақсатында бір-
лесіп атқарып жатқан ауқымды жұмыстары 
үшін алғыс білдірді. Бұдан кейін ол мұндай 
формат халықты алаңдататын түйткілді 
мәселелерді шешудің тиімді жолдарын 
табуға және оны заңнамалық тұрғыдан 
реттеуге мүмкіндік беретінін жеткізді. 
Оның айтуынша, былтырдан бері ел үшін 
де, әрбір азамат үшін де маңызы зор 
бірқатар заңнамалық акті қабылданған. 
Атап айтқанда, әлеуметтік қамсыздандыру 
және әлеуметтік к�мекті мемлекеттік 
жүйе леуге мүмкіндік беретін Gлеуметтік 
кодексті ерекше айтуға болады. Сондай-ақ 
берешегі бар қазақстандықтардың к�п-
теген �тінішіне жауап ретінде қабылданған 
«Қазақстан Республикасы азаматтарының 
т�лем қабілеттілігін қалпына келтіру және 
банкроттығы туралы», экономиканың тең-
герімді дамуына мүмкіндік беретін «Агло-
ме рацияны дамыту туралы», мемлекеттік 
басқару жүйесін одан әрі орталықсыз-
дандыруды к�здейтін «Кейбір заңнамалық 
актілерге әкімшілік реформа мәселелері 
бойынша �згерістер мен толықтырулар 
енгізу туралы» заңдар қабылданды. Осы 
актілерде депутаттар мен тұрғындар к�-
терген бірқатар проблема �з шешімін тап-
қанын тілге тиек еткен Тамара Босым-
бекқызы: «Сіздер ұсынған 2,5 мыңнан 
астам азаматтың �тініші Үкімет тарапынан 
мұқият қаралып, жауаптары Парламентке 
жолданды. Олардың орындалу барысы 
ерекше бақылауда. Біріншіден, �ті-
ніштердегі к�п к�терілген мәселенің бірі 
былтырғы жылу желілеріндегі ірі тех-
ногендік апаттардың салдарын жою және 
осы саладағы инфрақұрылымның әлеуетін 
к�теруге қатысты болып отыр. Мемлекет 
басшысының тапсырмасына сәйкес Үкі-
мет еліміздің барлық жылу инфрақұрылы-
мына тиісті тексерулер жүргізіп, оның 
қорытындысы бойынша нақты іс-шаралар 
жоспарын қабылдады», – деді. Оның 
қоры тындысы бойынша жылумен қамта-
масыз ету нысандарын салу, күрделі және 
ағымдық ж�ндеу жұмыстарының кестесі 
әзірленіпті. Одан б�лек, Үкіметтің ре-
зервінен Екібастұз, Риддер, Рудный, 
Степногорск, К�кшетау, Ақтау, Семей, 
Павлодар қалаларының жылумен қам-
тамасыз жүйелерін ж�ндеу үшін 55 мил-
лиард теңге б�лінген. Салаға едәуір ин-
вестиция тартуға және коммуналдық 
инфрақұрылымды жаңартуға бағытталған 
«Тарифті инвестицияға айырбастау» бағ-
дарламасы қабылданып, іске асырылды. 
Жобаның аясында инженерлік желілерді 
ж�ндеу және осы саладағы қызметкерлердің 
жалақысын арттыруға, кадрларды тартуға, 
олардың тұрақтылығын қамтамасыз ету 
мақсатында 250 миллиард теңге шамасында 
қаржы тарту жоспарланып отыр. 

Сонымен қатар электр энергиясын 
бірыңғай сатып алушы модель енгізілгені 
стратегиялық тауарға тең қолжетімділікті 
қамтамасыз етіп қана қоймай, жекелеген 
салалар бойынша импортталатын электр 
энергиясының жүктемесіне айырмашы-

лықтарды жоюға мүмкіндік береді. Осылай 
деген Тамара Дүйсенова: «Осы жердегі 
тағы бір �зекті мәселе – тарифтің �суі. Бұл 
жағдайда Үкімет азаматтарды әлеуметтік 
қолдау механизмін қолданатын болады. 
Яғни, егер отбасының т�лейтін коммунал-
дық шығындарының к�лемі жергілікті 
атқарушы органдар белгілеген пайыздық 
к�лемінен асып кетсе, онда мұндай отба-
сыларға бюджеттен тұрғын үй к�мегі 
т�ленеді. Екінші маңызды мәселе – азық-
түлік қауіпсіздігі. Мемлекет басшысының 
тапсырмасына сәйкес тауар �ндірушілерді 
қолдау мақсатында бірнеше шара қабыл-
данды. Пайдаланылмай бос жатқан немесе 
бір кезде заңсыз берілген ауыл шаруа-
шылығы жерлерін, оның ішінде жайылым 
жерлерді қайтару үшін белсенді жұмыс 
жүргізілуде. Былтырдан бері 8,5 миллион 
гектардан астам жер қайтарылды, оның 2,8 
миллион гектары қазірдің �зінде елдің 
игілігіне берілді», – деді. 

Сонымен қатар шағын және орта 
бизнестің әкімшілік жүктемесін азайту, 
жастарды жұмыспен қамту, экономика мен 
әлеуметтік салаларда жүзеге асырылып 
жатқан бірқатар нақты шара Бюджет 
кодексінің жобасында ескерілетінін айтты. 
Атап айту керек, кодекстегі соңғы жыл-
дардағы түзетулердің сипаты шағын, �зара 
байланысы нашар болғандықтан, елдің 
бюджеттік жүйесі түсініксіздеу болып 
отыр. Сондықтан заң жобасын қайта 
қараудағы бірінші міндет бюджеттеудің 
біртұтас жүйесін құруға бағытталмақ.

Бюро отырысында «AMANAT» пар-
тиясы фракциясының мүшелері де елдегі 
бірқатар �зекті мәселеге назар аудартты. 
Депутат, «AMANAT» партиясы фракция-
сының мүшесі Елнұр Бейсенбаев бүгінде 
халық арасында �зекті болып отырған 
мәселелер жайлы айтты. Сонымен қатар 
ол халықтың мұң-мұқтажын к�теру, �ңір-
дің мәселесін айту депутаттардың маңызды 
міндеті екенін еске салды.

Бүгінде Мәжілістің жанында «Қоғам-
дық қабылдау» жұмыс істеуде. Депутаттар 
күнделікті ең кемі 20 адамның мәселесімен 
танысып, жеке қабылдау �ткізеді. «Бүгінгі 
сұрақ-жауап дәстүрлі түрде тағы да ұйым-
дастырылып отыр. Халықтың мұң-мұқта-
жын к�теру, �ңірдің мәселесін айтудан 
депутаттар тайынбас. Бұл �згер мейтін – 
аксиома. Үкімет мүшелері осыны нақты 
білуі тиіс. Дегенмен Үкіметтің кейбір мү-
шелері, министрліктер әлі де жұмысын 
жүйе лен діре алмай келе жатқанын к�ріп 
отыр мыз. Сұраққа жауаптары жүйелі бо-
луы мүмкін, бірақ артында маңызды ше-
шім жоқ. Шешім болса, оны қабылдай тын 
мінез жоқ. Мысалы, Атырау – Астрахан, 
Омбы – Майқапшағай, Астана – Алматы 
тасжол дарын салып жатқаны мызға онда-
ған жыл болды. Президенттің �зі осыдан 
2,5 жыл бұрын Үкіметке Астана – Алматы 
трас сасын 2023 жылы аяқтау қажет екенін 
тапсырды. Астана – Алматы жолын салу 
үшін 5 жылда жарты триллион қаржы жұм-
садық. Биыл бұл маңызды тасжолы аяқтала 
ма, әрине аяқталмайды. Прези дент тің 
тап сырмасы орындалмады», – деді депутат. 
Елдегі жол, мектеп құрылысы мен азық-
түлік қымбатшылығы туралы мәселеге 
тоқталған депутат министрлер кабинетінің 
мү шелеріне тұрғындардың мәселесін тал-
қылаумен шектелмей, әрбір министрлік 
�зіне тиесілі жүйелі сұрақтарға арнайы 
іс-қимыл жоспарын қабылдауы қажет 
деген ұсынысын айтты. Себебі халық әдемі 
с�з бен жаттанды жауаптарға тойды.

Сондай-ақ депутат Жұлдыз Сүлей-
менова елдегі кейбір мектептерде асхана 
жоқ екенін алға тартты. «Президент тап-
сырмасымен барлық бастауыш сынып 
оқушыларын тегін ыстық тамақпен қамту 
міндеттелді. Бүгінде бұл қоғам тарапынан 
�те жоғары қолдау тапқан жоба болды. 
Соның арқасында 1,5 млн бүлдіршініміз 
ыстық тамақпен қамтылып отыр. Бірақ 
осы тапсырманың орындалуына қатысты 
сайлаушылар тарапынан әлі күнге дейін 
сын к�п. Қазір 800-ден астам мектепте 
асхана мүлдем жоқ. Олардың ішінде 303 
мектепке буфеттік тамақтану ұйымдас-
тырылған. 288 мектепке бейімделген асха-
налардан кейтеринг жүйесі арқылы қоғам-
дық тамақтандыру орындарынан тамақ-
тану жеткізіледі екен. Бұл министрліктің 
жауабында к�рсетілген», – дей келе, 

жауапты ведомство басшысынан балаларға 
берілетін тағам сапасына кім жауап 
беретінін сұрады. Сондай-ақ асханасы жоқ 
мектептердегі мәселе қашан шешілетінін, 
оқушыларға берілетін тамақтың бағасын 
біріздендіру қашан жүйеленетінін жеткізді. 

Оқу-ағарту министрі Ғани Бейсембаев-
тың с�зінше, былтыр 1-4-сынып оқушы-
ларының тегін тамақтануы тек қана 8 
�ңірде 600 мың оқушыны қамтыса, биыл 
1 млн 600 мың оқушыны қамтып отыр. 
Асханадағы тамақтың сапасын арт ты руға 
қатысты бұған дейін де тиісті бұй рықтар 
қабылданған. Биыл осы бұйрық тарға 
министрліктің қосымша түзетулері 
енгізілді. Оған сәйкес, к�рсетілген талап-
тардың қатаң орындалуы бағытында 
мониторинг тобы құрылып, бүкіл аймақ-
тарда тексеру жұмыстары жүргізіліп 
отырады. Ал �ңірлердегі асханасы жоқ 
мектептердегі мәселе де министрліктің 
назарында екеніне сендірді.

Сондай-ақ депутат Дәулет Мұқаев 
елдегі баспана мен үй алу бағдарла-
маларындағы біраз былықты жіпке тізіп 
берді. Қазақстандықтардың бас ауруына 
айналған баспана мәселесіне қатысты 
қозғаған бұған дейінгі сауалдарына Үкімет 
мүшелері әрекетсіздік танытып келе 
жатқанын айтқан ол: «Үкімет тарапынан 
мардымды жауап келген жоқ. Маған үнемі 
сырғытпа жауап келеді. Бүгінде баспана 
нарығы тұралап тұр. Үй алудың барлық 
бағдарламасы тоқырауға ұшырады. 
Депутаттық сауалымда «Бақытты отбасы» 
және «Шаңырақ» бағдарламаларына 
�згеріс енгізу, «7-20-25» бағдарламасы бо-
йынша лимитті алып тастау, «Жас отбасы» 
бағдарламасы жайлы бірнеше ұсыныс 
айтқан едім. Бұл мәселелер әлі де �зек-
тілігін жоғалтқан емес. «7-20-25» бағдар-
ламасы жемқорлықтың ордасына ай-
налуда. Бағдарлама арқылы үй алу үшін 
пара берушілер де к�бейіп жатыр», – деді. 
Бүгін де «7-20-25» бағдарламасына 
ашылған лимит 5 минутта бітіп қалғанын 
жеткізе келіп: «Оқырмандардан түрлі хат 
келіп жатыр. «Менен банк менеджері 1 млн 
400 мың сұрады», «Менен 700 мың теңге 
сұрады» деген хаттар жіберуде. Бұл қашан 
тоқтайды?» – деген сұрақ қойды. Депу-
таттың сауалына жауап берген Sнеркәсіп 
және құрылыс министрі Қанат Шарлапаев 
мұндай үлкен мәселеге бір ғана сауалдың 
шеңберінде жауап бере алмайтынын 
айтады. Алайда бұл бойынша атқарылып 
жатқан жұмыстар да барын жеткізіп, 
баспана туралы бағдарламаны бірлесіп 
қарауға ұсыныс жасады. 

Депутат Нартай Аралбай осыған дейін 
де бірнеше рет к�терілген лудоманиямен 
күресуде ешқандай жұмыс істелмегеніне 
қынжылыс білдірді. «Қазір біз қоғамдық 
к�ліктердің сыртын, тұрғын үйдің қасбетін 
лудоманияның жарнамасына бердік. Дәл 
осы мәселені Мемлекет басшысы Қасым-
Жомарт Тоқаев та айтқан еді. Мәселе 
айтыл ды. Бірақ биліктің не күтіп отырғаны 
түсініксіз. Былтыр «AMANAT» партия-
сының депутаттары лудоманияға қарсы заң 
жобасын дайындады. 50-ден астам түзету 
бар. Үкіметтің қарауына жіберді. Арада бір 
жыл �тті. Есеп-қисап дайын емес. Билік 
кімнің қас-қабағын бағып отыр?» деген 
депутаттың сауалына жауап бер ген Тамара 
Дүйсенова депутаттар ұсын ған түзетулерді 
құзыретті органмен бірге қарап шыққан. 
Қазір сол түзетулермен бірге �з ұсыныс-
тарын Ұлттық экономика министрлігімен 
бірлесіп қарап жатқанын жеткізген 
Премьер-Министрдің орынба сары: «Ендігі 
аптада қалған ұсыныстарды қарап бітіреміз. 
Сегізі келесі айда бітеді. Со дан кейін құ-
жатты алдарыңызға әкелеміз», – деді. 

Сондай-ақ депутат Айдос Сарым ұшақ 
билеттерінің бағасына қатысты мәселе 
к�терді. Оның айтуынша, т�мен бюджетті 
әуекомпаниясының билет бағасы күн 
сайын қымбаттап бара жатыр. Air Astana 
әуекомпаниясының еншілесі Fly Arystan 
жолаушыларды қолжетімді бағамен қамту 
үшін құрылған еді. Олар ішкі туризмді 
дамытуға негізделген болатын. Ал іс жү-
зінде лоукестер билеттерінің бағасы бас 
компания бағасымен теңесіп, жылдан- 
жылға �сіріп келеді. Депутат Дәулет 
Тұрлыханов вейп тартуға тыйым қашан 
салынатынын сұрады. Sйткені осы күні 
электронды сигарет кез келген оқушы үшін 
қолжетімді болып отырғанын жеткізді. 
Депутаттың к�терген мәселесін әріптестері 
де қолдап отыр. Gйткенмен, вейп қол дануға 
толық тыйым сала алмайтынын айтқан 
Денсаулық сақтау министрі Ажар Ғиният 
«вейпке тыйым салу мәселесі бойынша заң 
жобаларына жаңа нормалар енгізіліп 
жатыр» деп қысқа қайырды. Мәжіліс 
Спикері Ерлан Қошанов та бұл мәселеге 
ерекше назар аударды. «Бұл мәсе ле бойын-
ша Мемлекет басшысының тапсырмасы 
бар. Депутаттар да бірнеше рет к�терді, 
бірақ әлі нақты шешім жоқ. Сондықтан, 
Тамара Қасымқызы, нақты шешім қабыл-
дайтын кез келді. Бізде бір тұтас ұстаным 
болуы керек, �йткені бұл біз дің балалары-
мыз бен болашақ ұрпа ғымыздың денсаулы-
ғына қауіп т�ндіреді. Сондықтан бұл мә-
селені шешуді жеделдету қажет», – деді ол. 
Сондай-ақ депутаттар тарапынан темір 
жол, денсаулық сақтау саласына қатысты 
бірқатар �зекті сауал жолдап, Үкіметтің 
әрбір мүшесі �зіне артыл ған міндетке 
жауапты болу қажеттігін айтып тарқасты.

�останай �аласында «AMANAT»-ты� облысты� партиялы� ба�ылау 
комиссиясыны� м� шелері №6 және №17 жалпы білім беретін мектептерге 
бар ды. Олар ж�ргізілген ж�ндеу ж&мысыны� сапасын, мектеп ішіндегі 
және іргелес аума� та�ы �ауіпсіздік жа�дайын, сон дай-а� санитарлы� 
норма ларды� са�талуын тексерді. 

Шымкентте «AMANAT» м�ше лері партияны� сайлауалды ба�дар-
ламасы аясында салынып жат�ан т&р�ын �йлерді� �&рылыс ж&мысы мен 
танысты. Б�гінде �алалы� �&рылыс бас�армасы 98 к�п�абатты т&р�ын 
�й кешенін т&р�ызып жатыр. Я�ни, Т&ран-2 ша�ынауданында 18 �й, 
Бозары� ша�ынауданында 54 �й және А�жайы� ша�ынауданында 26 �й 
салынуда. Биыл 1 752 пәтерлі 36 �йді пайдалану�а беру жоспар лануда. 
Оны� жалпы ауданы – 131,7 мы� шаршы метр.

Павлодарда «AMANAT» м�ше лері партияны� ��ірлік сайлауалды 
ба�дарламасы аясында салынып жат�ан екі балаба�шаны� �&рылыс 
ж&мысымен танысты. К�зі нашар к�ретін балалар�а арнал�ан №82 
арнайы б�бекжай-балаба�шада к�рделі ж�ндеу ж&мысы келесі жылы 
�а�тарда ая�талады.
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Елдос СЕНБАЙ

�аза�станда �аржылы� жыл ая�талу�а таяды. Квазимемлекеттік секторда бас�арушылы� персонал�а, 
менеджментке жаппай т�рлі сыйа�ы т�леніп, бонустар беріліп жатыр. �лтты� компанияларда бір �ана басшы�а 
т�ленетін сыйа�ы к�лемі елімізде �арапайым е!беккерлер алатын е! т�менгі жала�ыдан тура 1,5 мы! есе асып 
т�седі. Бас�аша айт�анда, $лтты� компанияда�ы менеджерді! тек 1 жылда жала�ысына �осымша алатын 
сыйа�ысына пара-пар табыс табу �шін т�мен жала�ылы ж$мысшы 125 жыл, бір �асырдан астам уа�ыт тынымсыз 
е!бек етуі керек.

БОНУСЫ МҰНША, 
АЙЛЫҒЫ ҚАНША?

105 МИЛЛИОН 
НЕ ҮШІН Т�ЛЕНЕДІ?

Жуырда бұл проблеманы Парламент 
Мә  жілісіндегі «AMANAT» фракциясының 
депутаттары к�терген болатын. Ама нат тық 
депутаттар тура бір апта бұрын Премьер-
Министр #лихан Смайыловтан, Бас про -
курор Берік Асыловтан мәселенің байы-
бына барып, басын ашып алуды және тиісті 
шаралар қабылдауды сұрады. Депу  тат -
тардың айтуынша, әзірге Үкіметтен жауап 
келген жоқ. 

Сауал жолдаған мәжілісмендердің 
пі  кірінше, «Самұрық-Қазына» ұлттық 
әл-ауқат қорының менеджменті ха лық-
тың емес, �зінің әл-ауқатын артты руға 
аянбай еңбек етуде. Мәселенің мә ні сі 
мынада екен: «Самұрық-Қазынаның» 
еншілес «Самұрық-Қазына Бизнес Сер-
вис» ком паниясының басшылығы кә  -
сіпорын ның тапқан пай  дасынан 2 есе 
к�п бонус алған.

Тарата айтқанда, аталған кәсіпорынның 
басшысы 1 жылда 74 миллион теңге, ал 
басшылығы 274 миллион теңге бонус 
жазып алыпты. Бұл ретте кәсіпорынның 
таза пай дасы небәрі 38,5 миллион теңге 
ғана.

;з кезегінде «Самұрық-Қазына Бизнес 
Сервис» компаниясының еншілес кәсіп  -
орны – QazCloud («Каз Клоуд») компа-
ниясының басшылығы да �зіне келгенде 
жомарттығында шек жоқ болып шықты. 
«Самұрық-Қазына» компаниялар тобына 
кіретін QazCloud – ІТ-инфрақұрылымға 
қызмет к�рсету және жаңғырту, сондай-ақ 
ІТ ресурстарын жалға беру қызметтерін 
ұсынатын сервистік компания. 

QazCloud компаниясының таза пайдасы  
тым мардымсыз, 61 миллион теңге ғана. 
Соған қарамастан оның менеджменті 
сыйақы ретінде 336 миллион теңге алған.

Депутаттардың мәліметінше, «Қазақ -
телеком» АҚ-ының тізгінін сонау «ескі 
Қазақстаннан», яғни 13 жылдан бері табан 
аудармай ұстап келе жатқан Қуанышбек 
Есекеев бастаған «Қазақтелеком» басқар -
масының мүшелері жалпы сомасы 422 мил-
лион теңге сыйақы алған. #рбір мүше сіне 
105 миллион теңгеден келеді. Бұл – бүкіл 
квазимемлекеттік сектордағы теңдесі жоқ 
рекорд. 

Яғни, Қазақстандағы ең т�менгі жала-
қыдан (70 000 теңгеден) 1,5 мың есе к�п. 

«Біздің қарапайым халық бір үзім нанға 
жарымай, ұнның қымбаттауына қиналып 
отырғанда бұл неткен асқандық? Мұндай 
ашк�здік азаматтардың әділеттілік прин-
циптеріне деген сенімін девальва циялап, 
олардың заңды ашу-ызасын тудырады. 
«Самұрық-Қазына» ұлттық әл-ауқат қоры-
ның басшылары, еншілес кәсіпорындары 
�з басшыларына бонус, сыйақы жазуға ғана 
қызмет ете ме?» деген заңды сұрақ туады. 
«AMANAT» фракциясы «Самұрық-Қазы-
на» ұлттық әл-ауқат қорының атына заты 
сәй кес келуі керек деп есептейді. Жаңа 
Қазақ стан идеалдары ұлттық теңдік прин-
циптері іске асқанда ғана орындалады. 
Мем лекет �з қолымен мемлекет қаржысына 
неоолигарх тарды жасамауы қажет», – деді 
әріптестері атынан Үкімет басшысына 
қайрылған де путат Ерлан Саиров.

Сондықтан парламентшілер Үкімет 
басшысынан біріншіден, «Самұрық-Қазы-
наның» �з менеджментіне «асыра сілтеп» 
сыйақы жазу саясатының заңға сәйкестігін 
анықтап, бұл ашк�здікті тоқтатуды сұрады. 
Екіншіден, «Самұрық-Қазынада» құжы-
наған еншілес кәсіпорындардың қажеттігін 
анықтауы керек. Үшіншіден, әл-ауқат қо-
ры ның қаржы саясатының ашықтығын 
қам тамасыз ететін тетіктер жасауы қажет.

БАСШЫ МЕН ҚОСШЫНЫҢ АРАСЫ 
АЛШАҚТАУДА

Қор сарапшыларының түсіндіруінше, 
биылғы жылғы еңбекақы қорының, соның 
ішінде сыйақылардың қанша к�лемде т�-
ленгені жылдық қаржылық есептен белгі лі 
болады. Ол есеп келесі жылдың басынан 
бас тап, жыл ортасына дейінгі аралықта 
жарияланбақ. Сондықтан қолда бар дерек-
терге жүгінелік. 

Басшыларын жарылқау ж�нінен «Қа-
зақ   телекомның» алдына қара салмай-
тынын депутаттар айтты. Оған тіпті Қазақ-

станның әлемдегі №1 бренді, жаһандық 
алпауыт «Қазатом�неркәсіп» те жете 
алмапты. 

Ұлттық атом компаниясында шешуші 
бас қарушылық персоналы: басқарманың 
бүкіл құрамынан және директорлар кеңе-
сінің мүшелерінен тұрады. Оларға т�ленген 
т�лемнің ішіне жалақысы, сый ақылары 
кіреді. Нәтижесінде, «Қазатом   �неркәсіп» 
�з басшыларына 2021 жыл қоры тын-
дысында  жалпы сомасы 1 млрд 88 млн тең-
ге, ал 2022 жылы  983 млн теңге аударыпты.   

Компанияның директорлар кеңесі жеті 
адамнан, басқармасы алты адамнан құрал-
ған. Осылайша, ұлттық атом компа ниясы 
басқармасының әрбір мүшесі соңғы бір 

жылда орта есеппен 81 млн теңгеден алған 
(айлық орташа табысы – 6,8 млн теңге).

Кешегі отырыстарында Мәжіліс депу-
таттары: «Басшылығы 30 жыл бойы қара 
басының пайдасы мен мүддесі үшін қызмет 
етті» деп қатаң сынға алған «Қазақстан те-
міржолы» да осы жылдар бойы �з басшы -
лары қомақты сыйақы т�леп келеді. Оның 
шешу ші басқарушылық құрамына бас -
қарма мүшелері мен директорлар кеңесінің 
16 адамы енді (2021 жылы 15 адам болған). 
Осы басқарушыларға 2022 жыл қорытын-
дысында 576,5 миллион теңге т�ленгені 
а н ы қ т а л д ы .  Я ғ н и ,  2 0 2 1  ж ы л ғ ы м е н 
(806,8 млн теңге) салыстырғанда, біршама 
азайтылған. Бұл сомаға жалақы және �зге 
де т�лемдер кіреді. Басқарма мүшелерінің 
әрқайсысы жылына орта есеппен 36 млн 
теңге (немесе айына 3 млн теңге) табыс 
тапқан. 

«ҚазМұнайГаз» құрылымындағы «Ембі-
мұнайгаз» �зінің қаржылық есебінде ком-
панияның директорлар кеңесінің 3 мүше -
сіне жалақы және қысқа мерзімді бас қа 
т�лемдер түрінде 2022 жылы 24 миллион 
теңге т�ленгенін (айына 600 мың теңге  дей) 
к�рсетті. Ал басқарманың 7 мүшесінің ең-
бегі компанияға жылына 234 миллион 
теңгеге (айына 2,7 млн теңге) түседі. 

«Самұрық-Энерго» ұлттық компа-
ниясының еншілес ұйымы Samruk-Green 
Energy 2021 жылғы есебінде 3 адамнан 
тұра тын шешуші персоналға, яғни бас 
директор мен оның екі орынбасарына 27,4 
млн теңге аударылғанын жазды. Алайда 
2022 жыл қорытындысында бұл сома 
бірден екі есеге артып шыға келген, яки 
53,5 млн теңгеге жетті. С�й тіп, олардың 
табысы орта есеппен 1,4 млн теңгені 
құрады.

Биылғы қазан айының басында Пре зи-
денттің қабылдауына кірген «Қаз пошта» 
АҚ басқарма т�рағасы #сел Жана сова ком-
панияның соңғы 5 жылда алғаш рет шығы-
ны аз, табысты мекемеге айналып отырға-
нына мақтанды. Оның айтуынша, бұ ған 

«Қаз поштаның» шығын дарын оң тайлан-
дыру, электронды коммер цияны және 
басқа да қаржылық қызметтерді да мыту 
арқылы қол жеткізіліпті. Нәтижесінде, 
ұлттық пошта қызметінің 8 айдағы кірісі 
�ткен жылдың осы кезеңімен салыс тыр-
ғанда 44 пайызға немесе 16,7 мил  лиард 
теңгеге артқан. #сел Жанасова елі  міздің 
шалғай елді мекендерінде «Қаз  поштаның» 
б�лімшелер желісін кеңейту жос парланып 
отырғанын жеткізді. Алайда пошта шы-
лардың еліміздегі ең т�менгі жалақыдан да 
т�мен жалақы алатынын жа сырып қалса 
керек. Депутаттардың дере гінше, пош-
ташылардың еңбекақысы 30 мың теңгенің 
айналасында ғана екен. 

Бірақ бұл кедейшіліктің «Қазпошта» 
басшылығына қатысы жоқ. #рине, соңғы 
жылдары компания �з басшыларының 
шы ғынын да біраз азайтты. Дегенмен бәрі-
бір қомақты к�рінеді. Оның шешуші бас-
қару шылық персоналы жыл басында 
6 адам нан тұрған. Кazpost.kz ресми сайты 
�зекті ақпа ратты бермеді: «Компания 
туралы» б�лімін бассаңыз, «Қате...» деп бос 
«терезе» шыға ды.  Тапсырыс берген 
тауарларын, сәлемде мелерін күткен тұ-
тынушылар бұл сервисте: «Кешіріңіз! Біраз 
қиындық туындауда. Тағы бір рет қайталап 
к�ріңіз» деген ескертпеге жо лыққанын 
айтады. 

Сонымен, «Қазпошта» 2022 жылы бас-
шыларына 141,6 миллион теңге аударды. 
Немесе оның әрбір топ менеджеріне 
1,9 млн теңгеден келген. 2021 жылы бас-
қару шы ларының саны жетеуді құрады, 
олар 208,2 миллион теңге алған. Басқаша 
айтқанда, басшыларының алатын бір 
жылғы т�леміне жетеғабыл табыс табу үшін 
қара пайым пошташылар 5 жылдан артық 
қызмет етуі керек болады.

Кеше Finprom мониторинг агенттігінің 
сарапшылары: «Кедейлер одан сайын ке-
дейлене түсті: Қазақстанда аз қамтыл ған-
дардың тойып тамақ ішпеуі к�бейді» деген 
сараптама жариялады. Онда соңғы жылда-
ры алғаш рет халықтың аз қамтылған са-
наттары арасында тойып тамақтана 
алмай тындардың үлесі бірден бірнеше 
пайызға: 6,7%-дан 8,4%-ға дейін күрт 
�скені ай тылады. Салыс тырсақ, бұл 
к�рсеткіш 2017 жылы бар-жоғы 3,6% 
болыпты. 

Қазақстанда күнк�ріс деңгейінен т�мен 
табыспен �мір сүретін отбасылардың саны 
2018 жылғы 135,2 мыңнан 2023 жылдың 
екін  ші тоқсанында 177,8 мың отбасыға 
дейін, яғни 31,5%-ға к�бейген.

Ендеше елді дағдарыс пен қымбат-
шылық қатар қысқан кезеңде ұлттық ком-
па ния лардағы басшылар да тәбетін ауыз-
ды қ   тағаны абзал. 

Басшыларын жарылқау жнінен 
«Қа зақ   телекомның» алдына қара салмай тынын 
депутаттар айтты. Оған тіпті Қазақ станның 

әлемдегі №1 бренді, жаһандық алпауыт 
«Қазатомнеркәсіп» те жете алмапты. 

ЕҢБЕКЕҢБЕК  
ЖОҒАРЫ ЖОҒАРЫ 
БАҒАЛАНУҒА БАҒАЛАНУҒА 
ТИІСТИІС
(Басы 1-бетте)

– Ұласбек Сәдібекұлы, Пре-
зи денттің «*ді летті Қазақстанның 
эконо микалық бағда  ры» атты 
Жол дауында негізгі басым дық 
экономикаға берілгені белгілі. 
Экономика дегеніміз – халықтың 
әл-ауқатының жақ саруы. Осы 
тұрғыда, әлеуметтің әлеу мет тік 
тұрғыдан дамуы үшін не қажет?

–Иә, Мемлекет басшысы �з 
Жол   дауын да экономика сала-
сына айрықша басымдық берді. 
«Зор экономикалық сер піліс 
жасауға еліміздің толық мүм-
кіндігі бар. Ол үшін біз біртіндеп 
жаңа экономикалық үлгіге 
�туіміз керек. Бұл жұмысты 
батыл жүргізуіміз қажет. Басты 
мақсат – қағаз жүзіндегі биік 
жетістік терге қол жеткізу емес, 
шын мәнінде ха лықтың тұрмыс 
сапасын жақсарту болуға тиіс»,– 
деді Мемлекет басшысы. Ал енді 
Жолдау жүктеген міндеттерді 
жергілікті жерлерде жүзеге асыру 
үшін жергілікті әкімдермен 
қатар әр сала қызметкерлерін 
�те ауқымды жұмыстар күтіп тұр. 
Мәсе лен, Түркістан облысында 
бірде-бір �ндіріс орны жоқ 
аудан, қалалар бар. Ондағы 
халық тек мал шаруашылығымен 
күнелтіп отыр. Егін егіп, арзан 
бағада сатып жатқан шаруалар 
жетерлік. Олар дың еңбегінің 
жемісін алыпсатарлар к� ріп 
жатыр. Міне, біз ең алдымен осы 
мәсе лені қолға алуымыз қажет. 
#рбір еңбек жоғары бағалануға 
тиіс. 

Халықты кәсіпкерлікпен 
айналысуға баулуымыз қажет. 
Қазір ел ішінде биз неске бағыт-
бағдар беріп, кәсіп бастауға жол 
ашатын мемлекеттік бағдарлама 
к�п. ;ңір халқының ішінде 
олардың тиімділігін түсініп, 
пай да тауып отырған дар да бар. 
Сондай-ақ мемлекет тарапы нан 
берілген қайтарымсыз қар-
жыларды той �ткізуге жұмсап, 
мақсатсыз пайдала нып жат-
қандар да жетерлік. Бұл дұрыс 
емес. Мемлекет ақшаны кәсіп 
ашып, к�бейтсін деп беріп отыр. 
Бизнес бастап, әлеуметтік жағ-
дайын к�терсін деп беріп отыр. 
Сондықтан оның сұрауы да 
үлкен болады.

Тағы бір айта кетер мәселе, 
�ңірлерде салынғалы бері бос 
тұрған индустриалды аймақтар 
бар. Міне сол жерлерден �н діріс 
орындары ашылып, халық жұ-
мыс пен қамтылса дейміз. Ол үшін 
жергілікті әкім дер инвестор тарту 
ісіне к�ңіл б�луі тиіс. 

Сондай-ақ бүгінгі күні ең 
басты мә се ленің бірі – халықтың 
қаржылық сауат тылығын арт-
тыру. Себебі мол табыс тауып 
отырған үлгі етер отбасылардың 
�зі қаражатын алаяқтардың 
алақанына салып беріп жатыр. 

Ел ішіндегі жұмыссыздықты 
азайтуға арналған бағдар ла-
маларға басымдық берген ж�н. 
Ішкі к�ші-қон ісіне мән бе ріп, 
еңбек күші аз �ңірлерге Оңтүс-
тік тен баратын тұр ғындардың 
санын к�бейту ісін қолға алу 
керек. 

–Қоғамда шешімін табуға тиіс 
негізгі түйткілдер неде?

–Бүгінде қоғамда шешімін 
табуы тиіс мәселенің бірі деп жұ-
 мыссыздық жайын айтар едім. 
Бұл бағытта бізге арнайы жұ мыс 
алгоритмін істеу керек. Қазір әр 
ауданда, қаладағы жұмыс сыз 
жандар жұмыс сұрап жергілікті 
әкімге барады. Ал жұмыссыз 
жандарды жұмыс пен қамтитын 
«Мансап» орта лық тары тікелей 
облысқа немесе рес пуб  ликаға 
бағы нады. Сон дық тан аудан 
әкімдері бұл мә селені шешуге 
қау  қарсыз. 

Халықты тұрғын үймен қамту 
ісі де қазір күн тәртібінде тұрған 
мәселенің бірі. Егер әр адамда 
баспана мен тұрақты жалақы 
алып отыратын жұмысы болса, 
әлеуметтік салаға қатысты үлкен 
мәселе туындамас еді. 

–Халықпен жиі кездесесіз бе? 
Елге шыққанда не байқайсыз?

–Иә, жуырда да �зім сай-
ланған ок ругтерді аралап халық-
пен кездесіп кел дім. Ақсақал-
дармен, жастармен жүздес тім. 
Мені қуантқан жағдай – халық 
бұрынғыдай жеке бастың емес, 
к�пшілік халыққа ортақ мәсе-
лелерді айтып жатыр. Қазір 
ауыл ға к�пір керек, мектеп 
қажет. 

–«Қазір жастар руханияттан 
қол үзіп барады» деген пікір жиі 
айтылады. *леу меттік желіге 
тел мірген буынды рухани дүниеге 
бет бұрғыза аламыз ба?

–Мен жастардың баршасына 
күйе жаға алмаймын. Сондықтан 
жастардың барлығы руханияттан 
қол үзіп жатыр деген пікіріңізге 
келіспеймін. Түркістан облы-
сында аңыз, әпсаналар мен ба-
тыр лар жырларын жатқа айта-
тын жеткіншек к�п. Кітапханаға 
тұрақты баратын жас�спірімдер 
бар. Ал кейбір жастарды әлеу-
меттік желі, интернет тәрбиелеп 
жат қаны рас. Себебі ата-ана 
таңнан кеш ке дейін жұмыста. 
Үйде  жалғыз  қалған  бала, 
компьютер ойнап, ұялы телефон 
шұқылаудан қолы босамайды. 

Бұл мәселеге ең алдымен ата-
ана жауап  ты деп білемін. Содан 
соң қазіргі қоғам кінәлі. Де-
генмен «қоғам кінәлі» деп қарап 
отыруға болмайды. Біз жастар ды 
рухани әлемге қызықтыратын 
бай  қаулар мен конкурстарды 
к�птеп �ткізуі міз керек. Бір ғана 
Жайдарманды ала йық  шы. Ке-
ремет жоба. Мен студент ке    зімде 
қазақша Жайдарманды қолға 
алып бастаған ең алғашқы 
ұйымдасты рушылардың бірі 
болдым. Сол кездің �зінде 
Жайдарманға жастардың қы-
зығу   шылығы жоғары болды. 
Бүгінде аталған жоба жастардың 
бас қосар алаңына айнал ды. Осы 
секілді тың жобаларды қол ға 
алып, қолдап отырсақ, к�птеген 
дүние жасауға болады.

*ңгімелескен 
Анарыс АҚЫЛМАН

ҰҰласбекласбек  
СӘДІБЕКОВ, СӘДІБЕКОВ, 
Мәжіліс Мәжіліс 
депутаты, депутаты, 
«AMANAT» «AMANAT» 
партиясы партиясы 
фракциясының фракциясының 
мүшесі:мүшесі:
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Объявление о проведении закупки «Услуги IT на объектах» способом открытого тендера

ТОО «Азиатский Газопровод» объявляет о проведении открытого тендера по закупке «Услуги IT на 
объектах». (Количество лотов – 14, на общую сумму 30 722 400,00 тенге без учета НДС).

Перечень закупаемых услуг и их подробная спецификация указаны в тендерной документации.
Копии тендерной документации можно получить по адресу: 050062, Республика Казахстан, г. Алматы, 

пр. Абая 109 «В», каб. 604, с 09:00 – 13.00 ч. и с 14.30 – 18.30 ч.
Для получения копии тендерной документации необходимо наличие у представителя потенциального 

поставщика оригинала доверенности и копии документа, удостоверяющего личность.
Тендерные заявки на участие в тендере, запечатанные в конверты, представляются (направляются) 

потенциальными поставщиками в ТОО «Азиатский Газопровод» 050062, Республика Казахстан, г. Алматы, 
пр. Абая 109 «В», каб. 604.

Окончательный срок предоставления заявок на участие в тендере до 10:00 часов 27 октября 2023 года.
Конверты с заявками на участие в тендере будут вскрываться в 11 часов 00 минут 27 октября 2023 года 

по следующему адресу: 050062, Республика Казахстан, г. Алматы, пр. Абая 109 «В», в конференц-зале 605. 
Дополнительную информацию и справку можно получить по телефону: + 7 (727) 393-01-50.

«Объектілердегі ІТ қызметтерін» сатып алу бойынша ашық тендерді !ткізу туралы хабарландыру

«Азиялық Газқұбыры» ЖШС «Объектілердегі ІТ қызметтерін» сатып алу бойынша ашық тендер 
Eткізетіндігі туралы  жариялайды. (Лот саны - 14, жалпы сомасы 30 722 400,00 теңге, ҚҚС-сыз).

Сатып алынатын қызметтер тізбесі мен олардың егжей-тегжейлі ерекшеліктері тендерлік құжаттамада 
кEрсетілген. 

Тендерлік құжаттаманың кEшірмелерін 050062, Қазақстан Республикасы, Алматы қаласы,  Абай 
даңғылы 109 «В», 604-каб. мекенжайынан, 09:00-ден 13:00-ге дейін және 14:30-дан 18:30-ға дейін алуға 
болады.

Тендерлік құжаттаманың кEшірмесін алу үшін әлеуетті жеткізіп берушінің Eкілінде сенімхаттың 
түпнұсқасы және жеке басын куәландыратын құжаттың кEшірмесі болуы қажет.

Конверттерге салынған тендерге қатысуға  арналған Eтінімдерді әлеуетті жеткізіп берушілер «Азиялық 
Газқұбыры» ЖШС, 050062, Қазақстан Республикасы, Алматы қаласы, Абай даңғылы 109 «В»,  604-каб. 
мекенжайына ұсынады (жібереді).  

Тендерге қатысуға Eтінімдерді ұсынудың соңғы мерзімі 2023 жылғы 27 қазанда, сағ. 10:00-ге дейін. 
Тендерге қатысуға арналған Eтінімдер салынған конверттер 2023 жылғы 27 қазанда, сағ. 11:00-де мына 

мекенжайда ашылатын болады: 050062, Қазақстан Республикасы, Алматы қаласы, Абай даңғылы 109 «В», 
605-конференц залы. 

Қосымша ақпарат пен анықтаманы мына телефон арқылы алуға болады: + 7 (727) 393-01-50.

Объявление об итогах повторного открытого тендера по закупке работ 
«Капитальный ремонт на 36000 м/ч на ГПЭС»

ТОО «Азиатский Газопровод» признает победителем по закупке работ «Капитальный 
ремонт на 36000 м/ч на ГПЭС» тендерную заявку ТОО «Rapid Parts Distribution»: г. Алматы, 
Медеуский район, улица Жибек жолы, улица Валиханова, дом 64/47, офис 606, 050002, БИН 
140240011664, по следующим лотам: №1, №2, №3, №4, №5, №6.

Признать победителем по закупке работ «Капитальный ремонт на 36000 м/ч на ГПЭС» 
тендерную заявку ТОО «Актобе мунай маш комплект»: Актюбинская область, Мугалжарский 
район, город Кандыагаш, улица Промзона, строение 19Г, 030700, БИН 031040005996 по 
следующим лотам: №7, №8.

Признать победителем по закупке работ «Капитальный ремонт на 36000 м/ч на ГПЭС» 
тендерную заявку Консорциума в составе ТОО «CNLC International Kazakhstan Inc (КНЛК 
интернешнл Казахстан Инк)»: г. Алматы, Медеуский район, микрорайон Самал-2, дом 97, 
050059, БИН 020840001426 и ТОО «Шахан-НС»: г. Алматы, Ауэзовский район, улица Толе би, 
строение 302, офис 322, 050000, БИН 030540009998 по лоту №9.

Дополнительную информацию и справку можно получить по телефону: + 7 (727) 393-04-60.

«ГПЭС-те 36000 м/сағ күрделі ж!ндеу» жұмысын сатып алу бойынша қайта ашық тендердің 
қорытындылары туралы хабарландыру

«Азиялық Газқұбыры» ЖШС «ГПЭС-те 36000 м/сағ күрделі жEндеу» жұмысын тендерлік 
Eтінімі «Rapid Parts Distribution» ЖШС: Алматы қаласы, Медеу ауданы, Жібек жолы кEшесі, 
Уәлиханов кEшесі, 64/47 үй, 606, 050002 кеңсе, БСН 140240011664, келесі лоттар бойынша: 
№1, №2, №3, №4, №5, №6 жеңімпаз болып танылсын.

«ГПЭС-те 36000 м/сағ күрделі жEндеу» жұмысын тендерлік Eтінімі «Актобе мунай маш 
комплект» ЖШС: АқтEбе облысы, Мұғалжар ауданы, Қандыағаш қаласы, Промзон кEшесі, 19г 
құрылыс, 030700, БСН 031040005996, келесі лоттар бойынша: №7, №8 жеңімпаз болып 
танылсын.

«ГПЭС-те 36000 м/сағ күрделі жEндеу» жұмысын тендерлік Eтінімі Консорциум құрамындағы 
«CNLC International Kazakhstan Inc (КНЛК интернешнл Казахстан Инк)» ЖШС: Алматы қ., 
Медеу ауданы, Самал-2 шағынауданы, 97, 050059 үй, БСН 020840001426 және «Шахан-НС» 
ЖШС: Алматы қ., Xуезов ауданы, ТEле би кEшесі, 302 ғимарат, 322 кеңсе, 050000, №9 лот 
бойынша БСН 030540009998, №9 лот бойынша жеңімпаз болып танылсын.

Қосымша ақпарат пен анықтаманы мына телефон арқылы алуға болады: + 7 (727) 393-04-60.

ҚҰРЫЛЫСТЫҢ ҚАРҚЫНЫ
НЕГЕ БАЯУ?

Жамбыл облысына Ербол а -
ра  ш�кеев әкім болып та�айын-
дал�анына айдан асты. Осы мер-
зім ішінде айма� басшысы т�рлі 
сала �кілдерімен кездесіп, �зіне 
та�сы� емес �ызметті� �ыр-сы -
рын барлап шы�ты. Д!рыс-а�. 
Се    бебі Ербол Шыра�пай!лы б!-
�ан дейін ауыл шаруашылы�ы 
сия�ты бір �ана саланы� тізгінін 
!стап, «болыс» деген �ызметті� 
бары  сын білмеген еді. Содан 
болар, (улиеатаны� жа�а әкіміне 
барлы�ын к�з бен к�ріп, тіпті Та -
раз �аласыны� округтерін та�сә-
 ріден жаяу аралап шы�уына тура 
келді. Міне, сондай дауы басыл -
майтын, мәселе  сі таусылмайтын 
ал�апты� бірі – «/лы дала» ы�-
шамауданы.

Аталған аудан Ербол ҚарашEкеевтің 
есінде ерекше қалғаны анық. Себебі аймақ 
басшысы қызметіне тағайындалған күннің 
ертесіне ықшамаудан тұрғындары әкім дікті 
басып кіріп, 10 мыңнан аса оқушы   ның тегін 
тамақ пен оқу жылы қарсаңында берілетін 
40 мың теңгеден қағылып отырғанын 
жеткізген. Ата-аналар ауданда мемлекеттік 

мектеп болмағаннан кейін балаларын 
жекеменшік білім орнына беруге мәжбүр 
болып отырғанын ашына айтқан. Сол 
себепті мұндағы оқушылар мемлекет та  -
рапынан берілетін тегін тамақ пен қаржылай 
кEмектен қағылған.

Шу шығарған тұрғындардың алдына 
Ербол ҚарашEкеев шығып, сол кезде 
мәселені жылы жапқандай болды. Ша -
ғымданушыларға уәде еткендей «Ұлы дала» 
ықшамауданын аралап шығып, жауапты-
ларға нақты тапсырмасын берді. Алайда сол 
уақыттан бері айдан аса уақыт Eтсе де, 
«баяғы жартас, бір жартас» күйі қалуда. 
Мәселенің мәнісін білмекке об   лыстық Бі-
лім басқармасына хабар  ластық. 

«Тараз қаласындағы №15 ықша  мауда -
нында биылғы жылдың қараша айында 
1 200 орындық мектеп ашу жоспарланған. 

Жекеменшік мектептер Оқу-ағарту 
министрлігінің Қаржы орталығы арқылы 
қаржыландырылады. БEлінген қаржыны 
реттеу және бақылау – республикалық 
қаржы орталығының құзырында. Об-
лыстағы жекеменшік мектептер жан басына 
шаққандағы қаржыландыру шең берін  де 
жұмыс істейді. Жекеменшік мектептер 
мемлекеттік-жекеменшік әріптестік 
есебінен емес, жеке кәсіпкерлердің Eз 
қаражаты есебінен ашы лып, жұмыс 
жасауда», – деген бас қармадан ресми жауап 
алдық. 

Жалпы мемлекеттік мекемелердің мұн-
дай жаңылтпаш жауабына етіміз үйренген. 
Бір білгеніміз – қараша айында 1 200 
орындық мектептің құрылысы аяқталғанда 
балаларды тегін тамақтандыру мәселесі 
шешілетін кEрінеді. Ал 40 мың теңге кEле-
міндегі қолдау қаржысына қатысты бір-
жақты шешім жоқ. 

Негізі, жекеменшік мектептердегі оқу-
шыларды тегін тамақтандыру мәселесі 
жуырда Үкімет деңгейінде кEтерілген бола-
тын. Сондай-ақ түйткілдің түйінін тарқату 
Мәжіліс мінберінде қаралатыны айтылған. 
Егер халық қалаулыларының ұсынысы 
қолдау тапса, жаңа заңға Eзгерістер еніп қа-
луы бек мүмкін. Бірақ бұл да нақты шешіл-
ген дүние емес. Сон  дықтан әзірге жекемен-
шік мектеп  терде оқып жатқан балаларға 
Eгейдің күнін кеше тұруына тура келеді.

Биыл Жамбылда мектеп құрылысына 
қатысты «бауын тапса да, байлауын 
таппаған» тірлік кEп. Тіпті, құрылыс 
жұмыстары жүріп жатқан №44 мектепте 
жарылыс болып, алты жұмысшы түрлі дене 
жарақатын алған. Ал екі бойжеткен Eрттен 
қашамын деп үшінші қабаттан секіріп 
кетіп, аурухананың жансақтау бEлімінен 
бір-ақ шықты. 

«Ғимараттың 3-қабатында құрылыс 
жұмыстары жүріп жатқан. Бояу мен еріткіш 
қосындысын араластырған сәтте Eрт 
шыққан. Оқиға орнына жедел жеткен Eрт 
сEндірушілер Eртті толығымен сEндір ді», – 
деген ақпарат берді сол кезде облыс әкім -
дігінің баспасEз қызметі.

]рт салдарынан 6 жұмысшы жарақат 
алса, оның тEртеуі әйел, екеуі ер адам. Бұған 
дейін терезеден секіріп кеткен 2001 және 
2002 жылы туған қыздардың жағдайы ауыр 
екені айтылған еді. Сол себепті облыстық 

Денсаулық сақтау басқармасына хабарла-
сып, науқастардың қазіргі халін білдік. 

«Сол кезде зардап шеккендер Тараз 
қалалық кEпбейінді ауруханасына жет-
кізілді. Сол күні-ақ екі адам үйіне қай та-
рылды. Ал екі адам жансақтау бEліміне 
жатқызылды. Жағдайлары ауыр болатын. 
Бірақ дәрігерлердің дер кезінде кEрсеткен 
кEмегінен кейін барлығының жағдайы 
түзелді. Қазіргі таңда үйлеріне шығарыл-
ды», – дейді облыстық денсаулық сақтау 
басқармасының баспасEз қызметі.

Оқиғаға қатысты Қылмыстық кодекс тің 
292-бабы 1 бEлігі «]рт қауiп сiздiгi та-
лаптарын бұзу» бойынша қыл мыстық іс 
қозғалып, тиісті сараптама жү р гізілді. 
Сондай-ақ түн мезгілінде құрылыс жұ мыс-
тарын жүргізуге рұқсат берген жауапты 
адамдар тергелуде. Ал Тараз қаласының 
әкімі Бақытжан Орын    беков зардап шеккен 
азаматтардың ата-анала  рымен кездесіп, 
барлық медици  налық, әлеуметтік кEмек 
кEрсетілетінін, жалақы лары толық тEле-
нетінін және барлық шығынды мердігер 
«Азамат құрылыс» ЖШС Eз мойнына 
алатынын айтты.

Xрине, зардап шеккендерге тиісті кEмек 
кEрсетілгені дұрыс. Алайда «Ұлы дала» 
ықшамауданында да, №44 мектептегі оқыс 
оқиға да мердігердің құрылысты дер кезінде 
аяқтамағанынан туындап отыр. Сондықтан 
тендер тEңірегіндегі мұндай мәселеге тиісті 
министрлік кEңіл бEліп, оқу орындарының 
құрылыстарын сенімді мердігерлерге ғана 
жүктейтін жүйесін жасаса деген тілегіміз 
бар. Себебі Үкімет үйінде қабылданған ше-
шімдердің артында балалар тағдыры мен 
адам Eмірі тұр. 

Саятхан САТЫЛҒАН,
Жамбыл облысы

МУЗЫКАЛЫҚ ТЕКЕТІРЕС:
«САХНА КОРОЛІН» АНЫҚТАЙДЫ

Жа�ында заманауи �аза� эстрадасы к�рермен назарына музыкалы� шай�ас !сынба�. С�йікті 
ты�дарманын �алыптастырып, әуендері ар�ылы к�пті бір тол�ын�а ертіп әкеткен екі бірдей танымал топ 
алып ша1ар Алматыда сын�а т�спек. 21 к�ні «Алматы Арена» ала�ында Red Bull SoundClash атты бірегей 
музыкалы� шара �теді. (ндері трендтер �атарында к�ш бастап т!р�ан әйгілі Ninety one тобы мен 
миллионда�ан �аралымны� иесі Ирина Кайратовна музыкалы� ала�да шай�ас�а т�седі. Олар «на�ыз 
сахна королі» атану�а кім лайы�ты екенін аны�тау ма�сатында �арама-�арсы орналас�ан екі сахнада 
�нер к�рсетеді. 

Red bull SoundClash – екі танымал 
орын  даушының арасында,  бірегей 
форматта Eтетін ғаламат музыкалық 
текетірес. Ұйымдастырушылардың ай   -
туын   ша, шара ел тарихында бірінші рет 
Eткелі отыр. Жастардың сүйіктісіне 
айнал  ған екі топ сахнаға шығып, Eз шы -
ғар машылығы мен шеберлігін кEзі 
қарақты кEрерменге паш етеді. Тыңдар  -
манның жүрегіне Eнерімен жол табуға 
тырысады. 

 Ауқымды музыкалық жарыс тEрт 
кезеңнен тұрады. Ең алдымен алаңда тар-
 тысты шоуды қызыға тамашалайтындай 
кEңілді атмосфера орнату үшін екі топ Eз 
репертуарындағы ең әйгілі хиттерін 
орындайды. Xрі қарай шайқас тEрт кезең 
бойынша жалғасады.

«Кавер» кезеңі – кEпшілікке белгілі 
бір әнді Eз стиліне сай Eңдеп, кавер-
нұсқада орындайды.

«Түре тартыс» кезеңі – командалар 
бір-бірінің композициясын Eз стиліне 
сәйкес орындап шығады. Бәсекелесі 
шырқап тұрған әнді орта жолдан іліп 
әкетіп, «түре тартысады».

«Шайқас» кезеңі – топтар Eз әндерін 
жат стильде орындайды. Нақтырақ айт  -
қанда, Eнер иесі үйреншікті «комфорт 
айма     ғынан» шығуға тиіс. 

Wild card кезеңі – ақтық сайыс. Xр топ 
Eзінің музыкалық жарысқа алып келген 
құпия-қонағын, жұлдызды музыкант 
достарын шақырады.

Екі бірдей танымал топтың бір алаңда 
бақ  сынауы,  ауқымды музыкалық 
текетірес – қазақ сахнасында сирек 
кEрініс табатын құбылыс. Уақыт Eте келе 
қанатын кеңге жайып келе жатқан субмә-
дениеттің тұрақты тыңдарманы қалып -

тасып келе жатқанын жоққа шығаруға 
болмайды. Ал Red bull  SoundClash 
шарасының қазақстандық музы   калық 
жобалардан ерекшелігі қан дай? КEрер -
менді несімен таңғалдырады? Осы сияқты 
сауалдарымызға жауап алу үшін Ирина 
Кайратовна және Ninety one тобының 
мүшелерін сұхбатымызға тарттық. Екі 
топтың жігіттері кештің негізгі ерекше  -
ліктерін бірауыз сEзбен түйіндеп берді. 
Олар – аранжировка, әуен, хореография, 
нағыз креатив. «Бұл жарыста біздің сах-
нада күнделікті істеп жүрген тірлігіміз 
кEр    сетіледі. Оған сіздер қаншалықты таң-
     ға     ласыздар, білмеймін. Xрине, музы -
калық тұрғыдан жаңа дүниелер кEрсетеміз 
деп ойлаймын», – дейді Ninety One 
тобының мүшесі Батырхан Мәліков 
(ALEM). Жоғарыда «Түре тартыс» ке      зеңі-
  нің бар екенін атап Eттік. Бұл кезең негі   -
зінде топтар бір-бірінің шығарма шылы   -
ғымен етене танысып, қарсыласы ның 
репертуарындағы әнді Eз стилінде шыр  -
қайды. Ирина Кайратовна тобының мү-
ше   сі Алдияр Жапарханов дәл осы ке-
зеңнің салмағы ауыр болып тұрғанын 
айтады:

 – Меніңше, бұл естен кетпейтін кеш 
болады. Екі топ арасындағы шайқас 
кEрерменге ұнайды деп ойлаймын. 
Жарыстың форматы қызық. Ninety one 
жігіттері әнді әртүрлі стильде орындайды. 
Бірақ эксперимент жасаудан қорық    -
паймыз. Біз ең алдымен – шоумыз. Содан 
кейін ғана – Ирина Кайратовнамыз. Сон-
дықтан кеште нағыз шоу болады деп 
ойлаймын. Ең қызығы, бәсекелес топтың 
әндерін орындау болып тұр. Себебі біз 
Eзгелердің әнін ешқашан айтып кEрген 
емеспіз», – дейді А. Жапарханов. Ал 

Ninety one тобының мүшесі Дулат Мұха  -
метқали (ZaQ) мұндай сарындағы музы -
калық жарыстар – Eнер иелерімен қатар, 
олардың тұрақты тыңдарман дарының 
бір-біріне жол ашуына мүмкіндік бере-
тінін айтады.

– Осындай коллабтардың ең жақсы-
сы – әртістердің кезінде жарық кEретін 
фит тері (feat) сияқты. Адамдардың шы-
ғар   машылығы бір-біріне қызық болған  -
дықтан олар бір туынды жасап шығаруға 
тырысады. Екіншіден, әр әншінің тың -
дар   маны, Eз толқынында жүрген адамдары 
бар. Олар бір-бірімен араласып бастайды. 
Бұл кеште Ирина Кайратовна тобының 
тыңдармандары болсын, әрқайсысы Eзіне 
екі топты да жаңа қырынан ашады деп ой-
лаймын. Сондықтан, жарыс біз үшін де, 
кEрермен үшін де керемет дүние бол-
мақ», – дейді ол.

Қазақтардың Eнерге деген ашықтығы 
байқалады

Музыкалық субмәдениет – мәдени 
жаңашылдықтың белең алуымен келген 
Eнер түрі. Субмәдениет негізгі мәде-
ниеттен құндылықтары мен ұстанымдары, 
тілі мен мәнері, киіну стилі арқылы 
ерекшеленеді. Қазақ эстрадасына жаңа 
леп әкелген заманауи бағыттың тыңдар  -
ман   дары артпаса, кемімек емес. Субмә  -
дениет елімізге 2015 жылы жетті. Бұл 
ұғымды кEрермен санасына алғаш қалып-
  тастырушылар да – Ninety one тобы. Түп 
бастауы Q-pop жанрынан, яғни Корея 
мәдениетінен бастау алса, ал қазір Eнердің 
бұл түрі эстрадамызға ұлттық болмысы  -
мызға сай Eзгерістермен енді. Заман ағы   -
мы    мен қазақ мәдениетінде Q-pop (Qazaq-
pop) бағыты пайда болды. Тіпті, кEрермен 
арасында Qazaq-pop – ұлттық патрио -

тизмді дамытудың жаңа бір белесі ретінде 
қалыптасты деген пікірлер ұшырасады. 
Патриотизм демекші, Q-pop бағытындағы 
орындаушылардың репертуа    рынан қоғам 
ахуалын «әшкерелейтін» туындыларды 
байқау қиын емес. 

– Шырқаған әндерімізде әлеуметтік 
тақырыптарды қозғауға тырысамыз. Ол 
перформанспен бірге болады, кейде 
перформанссыз да жүзеге асып жатады. 
Біз дәл қазіргі уақытта шоуға дайындалу 
үстіндеміз. Xндерімізді тыңдап, мәтіндері-
 мен таныс тыңдармандар болса, біз кEте-
ретін әлеуметтік тақырыптан жақсы ха-
бары бар, – дейді Д. Мұхаметқали.

Red Bull SoundClash музыкалық жа -
рысы аясында Eткен баспасEз мәслиха -
тынан кейін Ninety one тобымен субмә-
дениет тEңірегінде әңгіме қаузадық. 
Бас тапқы жылдармен салыстырғанда, 
қазір тыңдарман тарапынан субмәде -
ниетке оң кEзқарас қалыптасқанын аң-
ғаруға болады. Топ мүшесі Дулат та бұл 
пікірді құптайды:

– Менің ойымша, қазір субмә де-
ниетке халықтың оң кEзқарасы қа  лып -
тасып келе жатыр. Шектеулердің, шека  -
ралардың кEбі қазір Eшіп қалды. Xлем      дегі 
әртүрлі субмә    дениеттік қоз   ғалыстың 
барлығы елімізде мойын  да луда. Сондай-
ақ қазір  қазақтар Eз ін  бел   г іл і  б ір 
субмәдениетке жатқызуға ұял              майды. 
Яғни, ішкі шығармашылығын түрлі жол 

арқылы қысылмай кEрсете алады. Қазір 
қазақтардың Eнерге деген ашықтығы 
байқалады.

Ал Данияр Құлымша (BALA) әу баста 
Q-pop бағытының кең мағынада қолда  -
нылмағанын, нәтижесінде кEпшілік атал-
ған бағытты субмәдениет деп қабыл  да-
ғанын тілге тиек етті: 

– Q-pop бағыты турасында біразы әлі 
де қате пікірде деп ойлаймын. Q-pop – top 
popular сEзінен шыққан. «Танымалдылық» 
деген мағынада қолданылады. Қазақстан-
 дағы ең танымал әртістердің, әншілер мен 
авторлардың әндері осы қатарға жатады 
деген түсінікте қалыптасқан. Бірақ халық 
оны субмәдениет деп қабылдап алды. 
Қазір қандай Q-pop топтардың құрылып 
жатқаны жайлы бақылап кEрмедім. 
Алайда бір білерім, қазақтың Eнері дамып 
жатыр. Жан-жақты, әртүрлі жанрда. 
Оның барлығы мен үшін Q-pop. Осы ба -
ғытта құрылып жатқан топтарға кEзқа-
расым жақсы. Талантты жастар Eте кEп, – 
дейді Д. Құлымша.

Айта кетейік, Red Bull SoundClash 
музыкалық жарысының жеңімпазы ар-
найы шу Eлшегіш құралмен (шумомер) 
анық талады. Кешке келген әрбір кEрер-
мен «сахна королін» анықтауға үлесін қоса 
алады.

Алтынай БАУЫРЖАНҚЫЗЫ,
Алматы қаласы
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Астанада �ткен «Отандастар» форумында әлемні� 40-тан астам 
елінен  этникалы� �аза�тар жиналып, �ылым, мәдениет, бизнес, 
саясат және БА! саласында әлем �аза�тары "шін аса �зекті 
мәселелері тал�ыланды. 

ОТАНЫНА ЖИНАЛДЫ 
ОН САН ҚАЗАҚ

Қазақстан Президенті Қ. Тоқаевтың 
Түркістанда �ткен Ұлттық құрылтайда 
«Шетелдегі қандастарымызбен тығыз 
қарым-қатынас орнатып, рухани байла-
нысты нығайта береміз. Бұл мәселе ме-
нің жеке назарымда. Дүниежүзіндегі 
қандастарымыздың басын туған жерде 
бі ріктіру – біздің қасиетті парызы мыз», – 
деген с�зі еліміздің шетелдегі отандас-
тармен байланыстарының тиім ділігін 
одан әрі арттыру қажеттігін білдіреді.

Қазанның 10-ы, сейсенбі күні фо-
румға арнайы шақырылған қонақтар 
легі Астананың к�рікті жерлерін тама-
шалап, шараның бас серіктесі Altyn 
Qyran Foundation қоғамдық қоры мен 
Ұлттық спорт қауымдастығының ұйым-
дастырған спорттық бағдарлама ларын 
тамашалады. Іс-шара аясында қонақтар 
ұлттық құн дылықтарымызбен етене 
жақын та нысып, қазақтың ұлттық 
ойын дары, тоғызқұмалақ, асық ату, 
садақ ату, қыз қуу, аударыспақ, к�кпар, 
құсбегілік сынды �нер түрлерін тама -
шалады. Қонақтардың назарына қол    -
�нер ше берлерінің қолынан шыққан 
ұлттық бұйымдар да ұсынылды. 

Құрақ к�рпе символы негізге алына 
отырып ұйымдастырылып отырған 
форумға әлемнің түрлі еліндегі қоғам 
белсенділері, ғалымдар, саясаткерлер 
мен ірі кәсіп �кілдері, тіпті ақын-жа-
зушылар да арнайы шақырылған. Келелі 
жиын барысында сырт елдегі қазақ 
диаспорасының тілі, ұлттық бол мысы 
мен шеттегі қазақтарға демеу жасау жол-
дары мен ондағы елдің Отанға к�рсетілер 
қолдауы сияқты мәселелер жан-жақты 
талқыланды. 

«Отандастар» қорының президенті 
Абзал Сапарбекұлының айтуынша, 40-
қа жуық мемлекеттен делегаттар келіп, 
форум аясында бір-бірімен еркін пікір 
алмасуда. «6лемнің түкпір-түкпірінен 
келген беделді 200-ге жуық делегаттың 
бір ортада бас қосуына мүмкіндік ту-
ғызылып отыр. Бұл форум осымен екін-
ші рет �туде. Бұған дейін 2019 жылы 
ұйымдастырылған болатын. Бұл жолғы 
форумның басты ерекшелігі – ауқым-
дылығы, делегаттар санының к�птігі», – 
деді ол.

Форум т�рт сессия аясында �тіп, 
түр лі бағыт қамтылып, «Ел дамуында 
қан дастардың р�лі», «Отандастардың 
интеллектуалдық әлеуеті – ұлттық құн-
дылықтарды ілгерілету драйвері», «Ме-
диа және заманауи трендтер», «XXI ға-
сырдағы қазақ  т іл і  және  бүг інг і 
мүм     кін  діктері» сияқты тақырыптарды 
ортаға салды. 

�лемнің түкпір-түкпірінен келген беделді 
200-ге жуық делегаттың бір ортада бас қосуына 

мүмкіндік ту ғызылып отыр. 
Бұл форум осымен екін ші рет �туде. 

Бұған дейін 2019 жылы ұйымдастырылған 
болатын. 

«АҚШ-тың түрлі штатында, тіпті ең 
ірі Нью-Джерси, Нью-Йорк, Вирд-
жиния, Калифорния сияқты орта-
лықтарында қазақтар саны артып келеді. 
Олардың дені білім іздеп барған жастар 
мен Түркия, Германия сынды �зге 
мемлекеттерден қоныс аударған 
азаматтар. АҚШ-тағы қазақтар �зінің 

қазақ екеніне мақтанады. Себебі олар 
түрлі мәдени орталықта бас қосып, 
ұлтымыздың �нері мен салт-дәстүрін 

үнемі дәріптеп жүреді. Сонымен қатар 
к�бі сол елде �те танымал компанияларда 
жемісті қызмет атқаруда. Бейресми ақ-
параттардың мәліметінше, АҚШ-та 100 
мыңнан астам қазақ �мір сүріп жатыр. 
Олар бір-бірімен тығыз бай ланыста. 
Мұндай алқалы басқосулар �зге елдер-
дегі қазақтардың ынтымағын арттырып, 
Отанға деген сүйіспеншілігін ұлғайтары 
с�зсіз», – дейді форумға қа тысушы спи-
кер әлемдік Google ком паниясының 
инженері Арай Са быржан. 

Саясаткер, редактор, заңгер және 
журналист, Cзбекстан Республикасы 
Олий Мәжілісінің заң шығару пала-
тасының бұрынғы депутаты, CР Табиғи 
ресурстар министрінің кеңесшісі Расул 
Кушербаев Cзбекстандағы қазақ диаспа-
расының қазақша білім алуына Қазақ-
стан тарапынан қолдау қажеттігі туралы 
мәселе к�терді. Оның айтуынша, �збек 
жеріндегі 300-ден астам қазақ мектеп -

терінің қазақша оқулықтармен қам-
тылуы және қазақ мектебі үшін мұғалім 
даярлайтын ЖОО-лардың жоқ тығы 
Cзбек еліндегі этникалық қазақ қауымы 
үшін қиынға соғып отыр. «Cз бек   стан 
мен Қазақстан елдерінің ЖОО диплом-
дарының екі елде бірдей мойын далуы 
екіжақты бірлесіп шеші летін басты мә-
селенің бірі болып тұр», – дейді Расул 
Кушербаев.

«Отандастар» қоры жыл сайын ше-
телде тұратын жүздеген этникалық қазақ 
баласын Қазақстандағы жазғы лагерь-
лерге шақырады. Мұнда мектеп оқушы-
лары тіл үйреніп, тарихи орын дарды 
ара  лап, ұлттық салт-дәстүрмен таныса-
ды. Бұл – �зге елдегі қазақ жастарының 
Отанға деген ықыласын ояту. Алдағы 
уақытта мұндай жобалардың саны да 
артып, түрлі бағыттарды даму к�зделуде. 
Бұл болашақтағы мүмкіндіктер форумға 
қатысушылардың қызығушылығын оя-
тып, барынша �з тараптарынан қолдау 
білдіретінін де жеткізді. 

«Біз Моңғолияда бір қауым ел болып 
�мір сүріп отырмыз. Дегенмен осында 
жиналған әр қазақтың бойындағы рух, 
жүрегіндегі от, арқасындағы тіреуі – бұл 

Отанымыз Қазақстан. Біз Қазақ станы-
мыздың �ркендеуі мен да муы на �зімізше 
үлес қосқымыз келеді. Ол үшін екі елдегі 
қазақтың мүддесі бір болуы керек. Қазақ 
деген ұлт әлемде бі реу ғана. Қазақты 
қытайлық немесе түр киялық және 
мұңғылдық деп б�л  меуіміз қажет. Мақ-
сат мүддесі бір болған соң барлы ғымыз 
бір қазақпыз. Енді осын дай үлкен 
шаралардың ұйым дас  тырылуы бәрімізді 
бір арқаландырып жі бергендей болып 
отыр, – дейді форум ға қатысушы ақын 
Байыт Қабанұлы.

Форумға мүддесі бір, мақсаты айқын, 
ойы ұшқыр жастар да, �нерде �з ізі қа-
лыптасқан �нерпаз да, білімі асқақ ға  -
лым да, білігі мықты дәрігер де, �з ісін 
алға сүйреген кәсіпкер де қазақтың ке -
ле      шегінің кемел болуы үшін «бір жа ға -
дан бас шығарып» жұмылудың бүгін гі  -
дей алмағайып уақытта аса маңыз  ды 
еке   нін айтты. Келешекте мұндай форум-
дардың әр сала бойынша да ұйым дас ты-
  рылуы керек екені де ай тылды. Бір алаң-
ға әлемнің түкпір-түкпірінен келген к�п 
қазақты жинаған бұл форум қалай бол-
ған да да жаһанды жайлаған қазақ бала  -
сын табыстыра түсетін шаралардың бірі. 



Жер �йы�ы Жетісуды� жау�ары, 
��т �он�ан К�ре�бел айма�ыны� 
алтын ал�асы  Алтынемел тау-
ларында �ткен �асырды� 90-жыл-
дары �лтты� таби�и парк  ��рыл�ан.

«Алтынемел» ұлттық табиғи паркінің 
флорасы мен фаунасы �з еліміздің табиғат 
жанашырларына ғана емес, алыс-жақын 
шетелден жиі келетін қонақтарға да таңдай 
қақтырады. Қорықтағы жабайы жануарлар 
ішінде сол алғашқы құрылған кезден 
бастап қорғауға алынған құландардың 
орны ерекше. Қазір олардың саны ай-
тарлық тай �сіп, парк аумағында үйір-үйір 
болып жортады. Одан басқа да «Қызыл 
кітапқа» енген жануарлар мен �сімдіктер 
жетерлік. Жалпы, бүгінде ұлттық табиғи 
парктің ісі ілгерілеп отыр. Осыны жалпақ 
жұртқа паш ету мақсатында қорыққа 
арнайы шақырылған 300-ге жуық турист 
түз тағысы құландарды к�ріп, таңғалып 
қайтты. Дүниежүзілік жануарларды қорғау 
күні аясында Visit Zhetysu ақпараттық 
туристік орталығының қолдауымен Жетісу 
облысында тұңғыш рет ұйымдастырылған 
«Алтынемел – құландар �лкесі» фести-
валіне келушілер табиғаттың небір тама-
ша сына куә болуға жол ашқандарға алғыс-
тарын жаудырды. Бүгінде ұлттық парктегі 
құландар саны 3,5 мыңнан асады, олардың 
бұлай шоғырлануы елімізде тек осы парк-
тің аумағында ғана кездеседі. 

Ұлттық табиғи парктің бас директоры 
Қуат Байтұрбаевтың айтуынша, құланның 
қазақстандық түр тармақтары �ткен 
ғасырдың 30-жылдарында жойылып 
кеткен деген болжам айтылады. Оған сол 
жылдары жаппай браконьерліктің белең 
алуы мен қарқынды дамыған мал 
шаруашылығын �ркендету мақсатында 
жабайы жануарлардың ежелгі табиғи 
мекендерінен ығыстырылуы себеп болған 
к�рінеді. Осынау алаңдатарлық күрделі 
жағдайдың күрмеуін тарқату  үшін жарты 
ғасырдан астам уақыт бұрын ғалымдар 
құланды реинтродукциялау жобасын 
қолға алып, елімізге түркімен құландары 
жеткізілген еді. Қазір олардың саны �сті. 
Соңғы жылдары жұрт Прежавальский 
жылқысы деп кеткен, қазақ даласын ежел-
ден мекендеген керқұландар да әкелініп, 
жерсіндірілуде.  

– 70-жылдардың соңында түрікмен 
құландарының саны небәрі 27 бас болған, 
ал қазір 3 566-ға жетті. Бұл ғалымдардың, 
ұлттық парк қызметкерлерінің, жергілікті 
халықтың осы түрді сақтап, к�бейтуге 
бағытталған к�пжылдық бірлескен 
жұмысы ның нәтижесі екені с�зсіз. Соның 
арқасында алдағы кезде біз құланның 
осынау түрін қоса алғанда, жабайы 
жануарлардың сирек кездесетін басқа да 
биологиялық түрлерін басқа аймақтарға   
тарата аламыз. Бүгінге дейін 304 құланды 
тараттық. Біразы «Іле-Балқаш», «Алтын 
дала» резерваттарына да к�шірілді, – дейді 
Қуат Нұрахымұлы.

Ұлттық табиғи парктің биологиялық 
алуан түрлілікті сақтау бағытындағы 
жетістіктері халықаралық деңгейде таныл-
ған. Осыдан бір ай бұрын биосфералық 
резерваттарға жататын «Алтынемел» паркі 
ЮНЕСКО-ның Дүниежүзілік мұралары 
нысандары тізіміне енгізілді. Қазір ұлттық 
паркте құстардың 260 түрі мекендейді, 
сонымен бірге қорық аумағында Қазақ-

стан ның «Қызыл кітабына» енген сирек 
кездесетін және жойылып бара жатқан 
сүтқоректілердің 30 пайызын кездестіруге 
болады. Ардагер қызметкерлер бүгінде 
әлемдегі жабайы жылқының ең ақырғысы 
саналатын Пржевальский жылқылары да 
Қазақстан бойынша тек осы ұлттық парк 
аумағында кездесетінін айтады. Сондай-ақ 
Алтынемел аумағы – қазір жалпы барлық 
түріне жойылу қаупі т�ніп тұрған қара-
құйрықтардың т�лдейтін жері. Ұлттық 
паркте құландар мен қарақұйрықтар 
популя ция сының �су қарқыны байқалады. 
Мұнда олардың абсолюттік есебі жүр-
гізіледі, соған сай есептің нақтылығы 
шамамен 90 пайыздан жоғары. Тағы бір 
айта кетерлігі, ұлттық паркте ашық аспан 
астындағы мұражай да бар.

Қоршаған ортаны қорғауға, сирек 
кездесетін аң-құстарды сақтап қалуға 
ықпал етуге тиісті шарапатты шараны 
ұйымдастырушылар бір күндерін табиғи 
паркті тамашалауға арнағандардың 
к�ргендері мен к�ңілге түйгендерін мың-

дарға жеткізу арқылы еліміздегі туризмнің 
дамуына оң әсер етеді деп пайымдайды. 
Келгендер к�ңілінен шыққан сафари 
фестивалін �ткізуді геопарк құруға жасал-
ған қадамдардың бірі, қоршаған ортадағы 
биоалуандықты, сирек кездесетін  түрді 
сақтауға, табиғатқа жанашырлықпен 
қарауды насихаттауға және жалпы �ңірде 
экологиялық туризмді дамытуға бағыттал-
ған шара деп санауға болады.  Ұлттық парк 
аумағында биылғы маусым айында ашыл-
ған визит-орталық та осы бағыттағы игі 
мақ сат тарды іске асыруға ықпал етуде. 
Визит-орталықтың кафесі бар, Wi-Fi қо-
сыл ған, мұнда арнайы кәдесыйлар да 
сатылады. Маңында әңгіме-дүкен құрып, 
демалатын шағын шатырлар, жануарларды 
сырттай бақылауға арналған шолу мұнара-
сы, бағыттағыштар мен ақпараттық қал-
қан дар орнатылып, 10 глемпинг салын ған.  
Соның арқасында табиғи парк, оның 
флорасы мен фаунасы, геологиялық және 
мәдени-тарихи к�рнекті орындары, жаяу 
жүру бағыттары және жүріп-тұру мен 
қауіпсіздік ережелері туралы толық ақпа-
рат алып қана қоймай, сонымен қатар 
гид-экскурсоводтың қызметіне тапсырыс 
бере аласыз. Экскурсияға шығып, тіпті 
түнеуге де қалуға болады. Бұл жобаға ша-
ма мен 2 млрд теңге инвестиция тарты-
лыпты.

– Індетке дейін біздің ұлттық саябаққа 
жылына 35 мыңға дейін турист келетін. 
Gткен жылдары тым азайып кетті. Биыл 
қайта жанданып, 16 мыңнан астам адам 
келді. Сонымен қатар мемлекеттік қол-
даудың арқасында қызметкерлер құрамы 
ұлғайтылып, жалақы 100 пайызға �сті. 
Материалдық-техникалық базаны дамы-
туға да к�ңіл б�лінуде. Мысалы, биыл 
�рттің алдын алу үшін 10 трактор сатып 
алынды. Мұның бәрі ұлттық паркке деген 
қызығушылықты арттыруға ғана емес, 

оның одан әрі дамуына, ең бастысы – 
бірегей табиғатымыздың биоалуан түрлі-
лігін сақтауға ықпал етеді, – дейді ұлттық 
парктің бас директоры.

Фестивальде Құрманғазы атындағы 
Қазақ ұлттық халық аспаптар оркестрі 
�нер к�рсетті. Музыканттардың ашық 
аспан астындағы концерті даланы ерекше 
күйге б�леді. Сондай-ақ спорттық жа рыс-
тар ұйымдастырылып, жеңіске жеткендер 
марапатталды. Фестивальді к�рермен 
ретінде жақын маңдағы мектеп тердің оқу-
шылары, жергілікті тұрғындар, ардагерлер 
мен ұлттық парк қызметкерлері, сондай-
ақ аудан басшылығы, Зоология инсти-
тутының, «Тұран» телеарнасының, турис-
тік ұйымдар мен БАҚ �кілдері, барлығы 
300-ге жуық адам тамашалады. 

Жетісу облысында «Алтынемел» және 
«Жоңғар Алатау» Мемлекеттік Ұлттық 
парктерінің әлеуеті негізінде экологиялық 
туризмді дамытуға мүмкіндік бар. «Алтын-
емелдің» басты к�рнекті жерлері – әнші 
«Айғайқұм», «Бесшатыр» қорғаны, 
Ш.Уәлиханов бұлағы, Ақтау және Қатутау 
таулары, Жасылк�л к�лі. «Жоңғар Ала-
тауы» табиғи ұлттық паркінің аумағында 
да туристерді қызықтыратын орындар 
жетерлік. Бұл паркті дамытуға да 1,6 млрд 
теңге инвестиция тартылып, сегіз жоба 
іске асырылуда.

Болат АБАҒАН, 
Жетісу облысы 
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ҚҰЛАНДАР 
ҚАЙТА ЖОРТАДЫ

Батыс !аза�стан облысында 
мал �рлы�ы 14 пайыз�а �скен. Б�л 
туралы облысты� !��ы�б�зушылы� 
профилактикасы ж�ніндегі ведом-
ствоаралы� комиссияны� кезекті 
отырысында айтылды. Комиссия 
отырысына облыс әкімі Нариман 
Т�ре�алиев т�ра�алы� етті. Жиында 
мал �рлы�ы және ауыл шаруа-
шылы�ы жануарларыны� �атысуы-
мен болатын жол-к�лік о�и�алары-
ны� алдын алу мәселесі тал�ы-
ланды. 

Батыс Қазақстан облысы – мал 
шаруашылығының дамуы бойынша 
республикада алдыңғы қатардағы �ңір-
лердің бірі. Ауылдық жердегі ағайынның 
басты табыс к�зі де осы – мал шаруа-
шылығы. Алайда соңғы жылдары ауыл-
дық ағайынның жалғыз табыс к�зі ұры-
қарылардың пайдасына айналып отыр. 
Биылғы жылғы есеп бойынша аймақта 
мал ұрлығы айтарлықтай �скен. 

– Осы жылдың 8 айында мал ұрлығы 
14,8 пайызға �скен. Былтыр осы уақытта 
108 факт тіркелсе, биыл 124 мал ұрлығы 
фактісі тіркеліп отыр. Gкінішке қарай, 
мал к�біне еркін жайылымнан ұрланады. 
Аудан әкімдері ауылдық жердегі мал бағу 
шаруасын күшейту керек, – деді облыс 
әкімі Нариман Т�реғалиев. 

Иә, расымен де мал к�біне еркін 
жайылымнан ұрланады. Бұл бірнеше 
жылдардан бері айтылып келе жатқан 
с�з. Мал ұрлығы ең к�п тіркелген аудан-
дардың бірі – Сырым ауданы. 

Комиссия отырысында аудан әкімі 
Жұмагелді Батырниязовтың есебі 
тыңдалды. Аудан әкімінің баяндамасынан 
аңғарғанымыз, Сырым ауданында тек 

мал ұрлығы ғана �сіп отырған жоқ, 
сонымен қатар жануарлардың қатысымен 
болатын жол-к�лік оқиғалары да �скен. 
Мысалы, былтыр осындай уақытта бес 
факт тіркелсе, биыл 16 оқиға тіркеліпті. 
Одан сегіз адам жарақат алып, бір адам 
қаза тапқан. 

– Gкінішке қарай, мал ұрлығы 
азаймай отыр. Оның басты себебі –
малдың бағылмауы. Аудан бойынша 
биыл 26 мал ұрлығы тіркелді. Оның 11-і 
ашылды. Ауылдық жердегі мал бағуды 
ұйымдастыру жұмыстарын қолға алып 
жатырмыз. Қазір 12 ауылдық округте 16 
бағытқа бақташы шығарылды. Мал 
ұрлығының алдын алу және болдырмау 
мақсатында иесіз немесе бағымсыз 
жүрген малдарды қамау үшін 11 уақытша 
қамау орындары ашылды. Ауылшаруа-
шылық жануарларын бағу ережесін 
бұзғаны үшін Nкімшілік құқықбұзу-
шылық заңнамасына сәйкес 153 үй 
жануары иелері әкімшілік жауапкер-
шілікке тартылып, 1 097 100 теңге к�ле-
мінде айыппұл салынды, – деді Сырым 
ауданының әкімі Жұмагелді Батыр-
ниязов. 

Мал ұрлығы бойынша Ақжайық және 
Б�кей Ордасы аудандары да алдыңғы 
қатарда тұр. Жалпы, �ңірде Б�кей 
Ордасы – малды аудандардың бірі. Gрісі 
малға толы Нарын топырағында малдың 
ұрлануы да к�п болып тұр. Б�кей Ордасы 
– басқа аудандардай емес, мал қыстақта 
ұзақ тұрмайтын аудандардың бірі. Аудан-
да мал қысы-жазы далада жайылады. Nрі 
Ресеймен шекаралас аудан. Малдың 
шекара асып кету қаупі де бар. 

Биыл Б�кей Ордасы ауданында 11 
мал ұрлығы оқиғасы тіркеліпті.

– Ол былтырғы жылмен салыстыр-
ғанда екі есеге к�п, – деді аудан әкімінің 
міндетін атқарушы Біржан Меңешов. 

«Шекаралас аудандардағы мал бағу 
ережесі де жиі бұзылады», – деді отырыс-
та с�з алғандар. Батыс Қазақстан – 
Ресеймен шекаралас �ңір. Аудандардың 
к�бісі Ресейдің ауылдарымен шекаралас 
жатыр. Бағусыз жүрген мал шекараны 
кесіп �тіп, Ресей асып кеткен кездері жиі 
болып тұрады. Сол малды �з бетінше кері 
айдап қайтарып аламыз деп шекарашы-
ларға ұсталып, қылмыстық жауапкер-
шілікке тартылған азаматтар да бар. 

Облыстық Полиция департаментінің 
басшысы Арман Оразалиевке: «Мал 
ұрлығы неге азаймайды?» – деп сұрақ 
қойдық. 

– Мал ұрлығы қылмысын ашуда аса 
бір қиындықтар жоқ. Біз тіркелген қыл-
мыстарды 70-80 пайызға ашып отырмыз. 
Мысалы, биыл 124 мал ұрлығы фактісі 
бар десек, оның ішінде �ткен жылдардан 
ашылмай келе жатқан қылмыстар. Бұдан 
б�лек, ауылдық жерде адамдар малдарын 
дұрыс тіркемейді. Мәселен, 10 сиырым, 
бір жылқым бар деп тіркеп қояды. Кейін 
үш жылқым жоғалып кетті деп шағым 
түсіреді. Ал ол кісіде тіркеуде тек бір 
жылқы ғой. Осын дай фактілер тергеуде 
кейде кедергі келтіреді. Сондықтан да 
ауыл адамдары малды таңбалап, дұрыстап 
тіркесе жақсы болар еді, – деді департа-
мент бастығы. 

Ауыл шаруашылығы жануарларының 
қатысуымен болатын жол-к�лік оқиға-
ларын тергеуде де дәл осыған ұқсас 
қиын дық бар екен. 

– Жануарлардың қатысымен болатын 
жол-к�лік оқиғаларын тергеудің �зіндік 
қиындығы бар. Ауылдық жерде адамдар 
малға сырға салады. Бірақ к�лік апаты 
болған жерде біз малдың құлағындағы 
сырғаны кесіп тастағанын байқаймыз. 
Олар жол-к�лік апатынан келген 
шығынды �теуден осылайша қашады. 
Малдың не жамбасында таңбасы, не 
сырғасы жоқ, айналып  келгенде иесін 
таба алмаймыз. Қараусыз жүрген малдың 
кесірінен біреудің �мірі қиылатынын 
�кінішке қарай ауылдағы ағайын түсіне 
бермейді, – дейді БҚО ПД бастығы 
Арман Оразалиев. 

Аймақ басшысы жиында: «Жалпы 
мал бағу мәдениетін дұрыстап қалып-
тастыру керек. Nр адам �з қорасындағы 
малдың амандығына жауапты. Таңертең 
�ріске айдап кешкісін түгендеп алулары 
керек. Еркін жайылымға жіберіп қойып 
отырмасын. Ауыл әкімдері ірі қара мал-
дарын бағатын бақташыларды шығарып, 
осыны ұйымдастыру керек. Nсіресе, 
шекаралас ауылдардағы мал жаю ере же-
сіне мұқият болыңыздар», – деп қоры-
тын дылады �з с�зін. 

Жанат ҚАЙЫРҒОЖИНА,
Батыс Қазақстан облысы

!ызылордалы� т�р�ын ба�ша 
да�ылын егуді� ерекше тәсілін 
�олданыс�а енгізіпті. Кәдімгі �ойды� 
ж�нін араластыра отырып, к�к�ніс 
еккен шаруа к�л-к�сір �німге �ол 
жеткізіп ж�р.

Сыр �ңіріндегі Қармақшы ауданына 
қарасты Ақжар ауылының тұрғыны Талғат 
Лекеров тың тәсілді үш жыл қатарынан 
қолданып келе жатқанын айтады. Gзі 
Қызылорда облысының Мәдениет және 
спорт басқармасына қарасты Қармақшы 
ауданының №16 балалар мен жас�спірім-
дер спорт мектебі Ақжар ауылдық б�-
лімшесінде жұмыс істейді екен. Жұмыстан 
тыс уақытында ерте к�ктемнен бастап 
үйінің ауласына к�к�ніс сынды бақша 
дақылын �сіріп, күтіп-баптауды сүйікті 
ісіне айналдырған. 

Ауыл тұрғыны жыл сайын бақшасын 
жайқалтып, берекелі күзде мол �нім алуды 
мақсат тұтады. Бірақ соңғы жылдары 
�ңірдегі су тапшылығы қолбайлау бола 
бастаған. Аяқсуға зәрулік қыспаққа алған 
тұста тығырықтан шығу жолын іздеп, ұзақ 
ойланады. Ақыр соңында, жерасты суын 
кәдеге жаратуға бел буыпты.

«Су тапшылығына байланысты егін егу 
қиындап кетті. Бірақ қол қусырып қарап 
отыруға да болмайды. Ойлана келе, 
к�к�ніс дақылын егудің тың тәсілін 
қолданып к�руге бел будым. Осы мақсатта 
қойдың жүнін кәдеге асырдым. Тәжі-
рибем мен б�лісер болсам, алдымен жерге 
қойдың жүнін т�сеп, үстіне картоп тұ-
қымын тастадым. Содан соң оны сабанмен 
жауып, к�ң қосып к�мдім. Нәтижесі �зім 
ойлағандай болды. Тәп-тәуір �нім алдым», 
– дейді ол тәжірибесімен б�лісіп. 

Қойдың жүні арқылы к�к�ніс егудің 
бұл тәсілін ғаламтор желісінен к�ргенін 
жеткізді. Бүгінде нәтижесі ауылдастарын 
таңғалдырып отыр. 

Оның айтуынша, ерте к�ктемнен тың 
жерге т�селген қойдың жүні мен сабан 
шамамен 10-15 күнде шіріндіге айналады. 
К�ктеп шыққан картопқа ара-арасында 
су сеуіп тұрады екен. Күн сайын суарып 
тұрудың қажеті жоқ. Gйткені сабан мен 
қойдың жүні бойына ылғалды сақтап, 
�німге нәр береді. Осылайша, су тапшы-
лығын еңсеріп, берекелі �нім алып отыр-
ғанын жеткізді.

«Gңірде соңғы жылдары аяқсуға зә-
рулік басым. Су тапшылығы қыспаққа 
алған алғашқы жылдары ауызсумен де 
суарып жүрдім. Бірақ ай сайынғы т�лем-
ақысы к�бейіп кетіп, қалтаға біраз салмақ 
салды. Сосын осы әдісті пайдалануға 
к�штім. Ерте к�ктемнен егілген картоп 
қой жүнінің шіріндісінен нәр алып, тамыз 
айында толық піседі. Сосын �німді жинап 
алып, орнына сәбіз егемін. Қыс түскенше 
бұл �нім де пісіп үлгереді. Осылайша, 
к�ктемде жерге т�сеген қой жүнінен екі 
рет �нім алып отырмын», – дейді Талғат 
Лекеров. 

Оның бұл ісіне қызығушылық танытып 
жүрген ауылдастары ақыл-кеңес сұрап жиі 
келеді екен. Қой жүнін де осы ауылдастары 
үйіне әкеліп беріп тұрады. Gйткені бүгінде 
қырықтықтан шыққан қой жүнін �ткізетін 
орын жоқ. Бұған дейін оны ауыл халқы 
қоқысқа тастап келген. 

Ауыл тұрғыны бақшалық жерін жыл 
сайын кеңейтіп отырғанын айтты. Биыл 
үй ауласындағы 5 соттық жерден қысқа 
мерзім ішінде 3 центнерден �нім жинаған.
Ерекше әдіспен егін егуді меңгерген ол 
ауылдастарына да қойдың жүнін кәдеге 
жаратудың жолдарын үйретіп жүр. Осы 
тәсіл арқылы топырақ қабатының ылғал-
ды лы  ғын сақтап, �німді нәрлендіретінін 
алға тартады.

Ербақыт ЖАЛҒАСБАЙ
Қызылорда облысы
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Мың бояулыМың бояулы
БурабайБурабайБурабайБурабай

Мың бояулыМың бояулы
Бурабай жер бетіндегі сирек 

кездесетін таби�аты бар 
география лы� н�кте ретінде 
ке�інен танымал. Туристер жиі 
келетін орындар �атарында �лтты� 
паркті� К"кшетау, Б"лектау 
таулары, Ж�мба�тас жар тасы, 
Абылайхан ала�ы, Бурабай, 
Шучье, *лкен және Кіші Шаба�ты 
к"лдеріні� жа�алауларын атау�а 
болады. Жуырда осы бір -аза�стан 
Республикасы Президенті Іс 
бас�ар ма сына �арасты «Бурабай» 
мемле кеттік �лтты� таби�и паркіне 
баспа с"з сапары "тті.

Наурызбек САРША

Жалпы аумағы 129 299 гектар болатын 
«Бурабай» мемлекеттік ұлттық табиғи 
паркі 23 жыл бұрын Үкімет қаулысымен 
құрылған. Осы 23 жыл ішінде табиғи 
ортаны сақтау және қорғау саласында 
елеулі жетістіктерге қол жеткізілді. Мекеме 
"сімдіктер мен жануарлардың сирек 
кездесетін және осал түрлерін қорғау 
бағдарламаларын жүзеге асырды, ғылыми 
институттармен, білім беру ұйымдарымен 
және мемлекеттік құрылымдармен бел-
сенді жұмыс істеді.

Сапар аясында БАҚ "кілдері «Бурабай-
Даму» ЖШС ұйымдастыруымен "тіп жат-
қан дәстүрлі «Бурабай тұқы–2023» тур-
нирін тамашалады. Балықшылар жары-
сын да Қазақстанның түкпір-түкпірінен 
келген командалар Қотырк"л к"лінен 

Сондай-ақ журналистер «Мирный» 
орман шаруашылығына барып, Ұлттық 
парк қызметкерлерінің жануарларға қыс-
қы жемш"п дайындау барысымен таныс-
ты. Марал шаруашылығына да барды. 
Шаруашылықта 200 басқа жуық марал 
"сіріледі. Барлық бұғы-маралдарға үнемі 
ветеринарлық бақылау жасалады. Аскания 
бұғыларының тыныс-тіршілігін бақылады. 
Аскания бұғысы – бұл Украинаның Аска-
ния-Нова қорығындағы қызыл бұғының 
әртүрінен будандастыру арқылы алынған 
бұғының бір түрі. Бұл бұғылар Қазақстанға 
1983 жылы әкелінген. «Бурабай» мем-
лекеттік ұлттық табиғи паркінің аумағында 
Аскания бұғысының 1 300-ден астам 
дарағы мекендейді. Мұнда Асқан бұғы-
ларынан басқа, елік, бұлан, марал саны да 
артқан екен. Мәселен, 2008 жылы 1 074 
бас елік болса, ал 2022 жылы 1 485 басқа 
жеткен. Он жыл ішінде аша тұяқты жа-
нуар лардың ірі түрлерінің бірі – бұлан 
саны болса 4 есе "скен екен. 

Жалпы, жануарларға күтім жасау «Бу ра-
бай» МҰТП қызметінің басым бағыт-
тарының бірі болып табылады. Орман 
шаруашылықтарында жануарларға жем-
ш"п салуға арналған 15 жаңа астау қойы лып, 

Евгений Архипов журналистерге аң-
құстарға арналған фототұзақтардың қалай 
қойылатынын к"рсетіп, оның маңызды 
р"лі туралы айтып берді.

– Фототұзақ арқылы жергілікті аң-
құстардың са нын, "сімін, қай жер лерде 
жиі кездесетінін, жалпы тыныс-тіршілігін 
зерттейміз. Aз деріңіз к"ріп тұрғандай, 
ағаш діңіне 1 метр биікке бекітеміз, сонда 
бұлан, марал сияқ ты ірі аңдар ғана емес, 
сілеусін, сусар сияқ ты шағын аңдар да 
кадрға ілінеді, – дейді Евгений Архипов.  
Оның айтуынша, фототұзаққа кейде 
табиғат ережесін бұзған адамдар да түсіп 
қалады екен. 

Жалпы, фототұзақтар ең к"п таралған 
«кейіпкерлері» – бұғы, елік, бұлан, 
қауырсындылардан барылдауық үйрек, 
қыран, тырна. Фототұзақтардың жұмыс 
істеуінің барлық уақытында камераға 
сүтқоректілердің оннан астам түрі, соның 
ішінде сирек кездесетін немесе жойылып 
бара жатқан фауна түрлерінің "кілдері де 
түседі. Мәселен, 2020 жылдың маусымында 
Бурабай орманшылығының аумағында 
бақалтақ қыран, 2021 жылы  сілеусін, ал 
2022 жылдың жазында Қызыл кітапқа 
енген сұр тырна камераға түскен екен.

БАҚ "кілдері «Бурабай» мемлекеттік 
ұлттық табиғи паркінің құрылымдық 
б"лімі саналатын Марал шаруашылығына 
барды. Шаруашылықта 200 басқа жуық 
әсем жануар бар. Барлық бұғы-маралдарға 
үнемі ветеринарлық бақылау жасалады. 
Пантотерапия орталығына қажетті емдік 
"нім алынады.

Журналистер 60 жылға жуық уақыттан 
бері халыққа қызмет етіп келе жатқан 
«Оқжетпес» емдеу-сауықтыру кешеніне де 
бас сұқты. Шипажай тарихы сонау 1964 
жылы қолайсыздау н"мірлері бар үш 
қабатты бір ғана ғимараттан басталып, 
бүгінде үздік шипажайлар тізімінде к"ш 
бастап келеді. «Оқжетпес» кешенінің 
басты артықшылығы – оның Қазақстан-
ның інжу-маржаны Бурабайдың жүре-
гінде, Щучье-Бурабай курорттық аймағы-
ның ең әдемі к"лінің жағасында орна-
ласуы. Маңайында ерекше к"рікті табиғи 
жерлер, Бурабайдың айнасы – ертегі 
жар тас Оқжетпес пен Жұмбақтас орналас-
қан. Қарағай орманының арасында небәрі 
үш минуттық жерде аңызға айналған 
Абылайхан алаңы да орналасқан. Кешен 
қазіргі заманғы емдеу-диагностикалық 
базамен толықтырылған табиғи бірегей 
факторлар: қарағай орманының эко-
логиялық таза ауасы, Балпаш сор к"лінің 
емдік балшығы және «Май Балық к"лінің 
минералды суы, радонды терапия, қы-
мызбен емдеу, «Құлагер–Арасан» мине-
ралды суы жүрек-қан тамыр жүйесі, тыныс 
алу мүшелері, тірек-қимыл аппараты, ас 
қорыту, қан айналымы, эндокринді және 
жүйке жүйесі ауруларын, урологиялық 
және гинекологиялық ауруларды емдеуге 
және оңалтуға мүмкіндік береді. Ме-
дициналық ғимараттар білікті кадрлармен 
және жаңа медициналық құрал-жабдық-
тармен жабдықталған. Бұл кешен – Қазақ-
станды қойып, Орталық Азиядағы Euro-
pean Quality Award сертификатын алған 
алғашқы санаторий екен. Былтырдың 
"зінде мұнда 10 мыңнан астам демалушы 
келген. 

тұқы балығын аулап жарысты. Сайыс 
ережесі бойынша, балықшылар ұстаған 
ба лығын суретке түсіріп, салмағын "лшеп, 
қазылардың есебіне тіркеткен соң, бірден 
суға жібереді. Қазылар салмағы 1,5 кило-
дан асатын балықтарды ғана есепке алады.

– Бұл турнир бұрын еліміздің "зге 
"ңірлерінде "тетін. Биыл Ақмола облы-
сында алғаш рет ұйымдастырылып отыр. 
Ереже бойынша, әр команда екі балықшы-
дан тұрады. Біздің жарысқа еліміздің 
к"птеген облыстарынан 30 команда келді. 
Талап бойынша балықтың салмағы 1,5 келі 
болуы шарты. Егер балықтың салмағы 1,5 
келіден к"п немесе аз болса, қайтадан 
к"лге жіберіледі. Себебі үлкен балықтар 
к"п жағдайда аналық болып келеді. Олар 
уылдырық шашатын болғандықтан аулауға 
тыйым салынған. Ал кішкентай балық-
тардың "суіне мүмкіндік беру керек, – деді 
«Бурабай-Даму» серіктестігінің туризм 
және маркетинг б"лімінің бас менеджері 
Олжас Данияров.

Lуесқой балықшылардың арасындағы 
екі күнге созылған турнир ақырында "з 
мәресіне жетіп, жеңімпаздары анықталды.  
командалық есепте бірінші орынды 
Петропавл  қаласының «Tender+» 
командасы жеңіп алды. Олар жалпы 
салмағы 6540 грамм балық аулады. Екінші 
орынды Астанадан келген «Қазақстан 
балықшылары 2» командасы иеленсе, 
үшінші орын «Бурабай» командасына 
бұйырды. Родина ауылынан келген Игорь 
Жмурик 3 860 грамм балық ұстап Big Fish 
номинациясын бойынша жеңімпаз 
атанды. Алдағы уақытта да мұндай жарыс-
тар жалғасын табады дейді, ұйымдастыру-
шылар. 

28-і ж"нделген. Қабандарға арналған 
қыстық 15 пана салынса, құстарға 240 үйшік 
орнатылыпты. Қысқы кезеңге дайындық 
бойынша биотехникалық жұмыстар сәтті 
жүргізіліп, орманшылық тарда 470 тонна 
ш"п, 130 000 қайың сыпырғыш дайындалған 
екен. Орманды қайта қалпына кетіру 
жұмыстары аясында 520 000-нан астам 
қарағай мен қайың к"шеттері отырғызыл-
ғанын да айта кеткен ж"н.

«Бурабай» МҰТП аумағында жабайы 
табиғат жағдайында сирек кездесетін 
түрлердің популяциясын бақылау, зерттеу 
және олардың тіршілігін бақылау үшін 
таптырмайтын фототұзақтар орнатылған. 
Камералар тамақтану орындарында, суару 
шұңқырларында, тұзды батпақтарда 
немесе к"ші-қон жолдарында бекітіледі. 
Нәтижесінде, жануарлар мен құстардың 
табиғи "мір салтын бұзбай, суреттер 
алынады.

 «Мың бояулы Бурабай» баспас"з 
с а п а р ы  а я с ы н д а 
Ұлттық парктің аға 
ғылыми қызметкері 

- а з а � с т а н д ы �  о � у ш ы л а р 
Сингапурда робототехникадан 
"ткен FIRST Global Challenge атты 
е� ірі чемпионатта рекорд орнатты. 
Осылайша, олар әлем чемпионы 
атанды.

FIRST Global Challenge – жыл 
сайын "тетін олимпиадалық үлгідегі 
жаһандық робототехника чемпионаты. 
Ол әр жылы әр елде "теді. Бұл жолы 
жарысқа әлемнің түкпір-түкпірінен 
190-нан астам ел келіп қатысқан екен.

«Біз Сингапурға Қазақстанның 
түкпір-түкпірінен ұлттық кезеңде 200 
оқушының ішінен іріктелген мықты 
команданы алып келдік. Біздің коман-
даның алдында "ткен жылғы Жене-
вадағы тарихи жеңісті қайталау міндеті 
тұрды. Олар оны ойдағыдай орындап, 

ұпай саны бойынша әлемдік рекорд 
орнатты. Одан "зге, командамыз ха-
лық аралық ынтымақтастық орнатқаны 
үшін т"решілердің марапаттарына ие 
болды. Бұл біз үшін үлкен мақтаныш. 
Қазақстандағы робототехника жыл 
сайын халықаралық брендке айналып 
келеді», – дейді USTEM Foundation 
қоғамдық қорының жетекшісі Асылбек 
Мырзахметов.

Оқу-ағарту министрлігінің мә-
ліметінше, Қазақстан құрама коман-
дасы сапында Алматы қаласындағы 
ФМБ НЗМ оқушылары – Нұрислам 
Тұрғынбай, Нұрсұлтан Жанзақов, 
Сергей Гапонов, Дәмелі Шаймерденова 
және Иманәлі К"ксал бар. Ұлттық 
құраманың бапкерлері – Бекзат 
Іңкәров пен Нұрдәулет Досмағамбет.

АҚТӨБЕДЕ ҮШЕМ 
ДҮНИЕГЕ КЕЛДІ

А�т"бе облысы Темір ауданы Ш�бар��ды� ауылында т�ратын 
Жар�ынг�л мен 4сет Сатаевтар бір сәтте жеті баланы� ата-анасы 
атанды. *шемні� �шеуі де �л.

Нәрестелердің есімін әке-шешесі 
Мұстафа, Мүслім, Мұхаммед деп қо-
йып ты. Денсаулықтары жақсы. Бірінші 
боп дүниеге келген Мүслімнің салмағы 
1 700 грамм, бойы 40 см болса, екінші 
бала Мұстафа 1 350 грамм, 35 см боп 
туылған, ал үшінші бала Мұхаммедтің 
салмағы 1 470 грамм, бойы 38 см.

Үшемнің анасы перинаталдық 
орталыққа 12 қыркүйек күні жүктіліктің 
31 апталығында жеткізіліпті. Дәрігер-
лер оны операция арқылы 12 сағаттан 
кейін таңғы жеті жарымдарда босан-
дырып алыпты. Айта кетсек, соңғы 
2 жылда бұл Ақт"бе облысында дүниеге 
келген т"ртінші үшем екен. 

СЕМСЕРЛЕСУШІЛЕР 
АЛМАТЫДА БАС ҚОСТЫ

-аза�станда ал�аш рет Азия 
семсерлесу конфедерациясыны� 
(FСА) отырысы "тті.

XXXV Бас Ассамблеяда құрлықтағы 
семсерлесуді дамытуға қатысты мәсе-
лелер талқыланып, маңызды стратегия-
лық шешімдер қабылданды. 2024–2025 
жылға арналған негізгі азиялық жарыс-
тардың "ткізілу мерзімі мен орны 
бекітілді. Сондай-ақ отырыс барысында 
Мирболат Lбуов Азия семсерлесу 
конфедерациясының вице-президенті 
болып тағайындалды.

«Азиялық семсерлесу конфе дера-
ция сы әлемдік семсерлесу аренасында 
маңызды орын алады. Бас ассамблеяны 
Қазақстанда "ткізу тұрғысында біз осы 
тұсқа баса мән беріп отырмыз. Негізгі 
мақсатымыз – аймақтағы семсерлесу 
спорты алдына негізгі міндеттерді қою. 

Алматыда ынтымақтастық пен бірлік 
үлкен жетістіктерге жетелейтінін дә-
лел деу үшін бірігіп отырмыз. Біз "ңірде 
және одан тыс жерлерде семсерлесуді 
дамыту бойынша жұмысты жалғас-
тыруға дайынбыз», – дейді Ұлттық 
семсерлесу федерациясының прези-
денті Мирболат Lбуов.

Азия конфедерациясы басшы-
лығына Қазақстан "кілінің қосылуы 
құрлықта ел мүддесін тиімді қорғауға 
мүмкіндік бермек. Оның үстіне, Азия, 
Африка және Панамерикалық семсер-
лесу конфедерациялары арасындағы 
Құрлықаралық ынтымақтастық туралы 
келісімге қол қою да ерекше оқиға бо-
лып отыр. Бұл қадам әртүрлі құрлық-
тағы семсерлесушілердің байланысын 
нығайтып, бұл спорттың одан әрі 
дамуына үлес қоспақ.

ОҚУШЫЛАР – 
ӘЛЕМ ЧЕМПИОНЫ
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